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NOVA CENA ELEKTRIKI
Pred kratkim je Zvezni izvršni 

svet sprejel novo uredbo o cenah 
električne energije za gospodinj
stvo. Tarifa za električno energijo 
bo povišana od sedanjih 3 din za 
kilovatno uro podnevi na 7 din, 
ponoči pa ostane kilovat 3 din. 
Nova uredba bo začela veljati 1. 
januarja 1960 in bodo vsi zapo
sleni sprejeli zaradi podražitve 
višje osebne prejemke. 3 din od 
vsakega kilovata bodo dobile ob
čine za rekonstrukcijo zastarelega 
električnega omrežja.

Jugoslovanska elektrogospodar
ska skupnost je že dalj časa do
kazovala nujnost zvišanja doseda
njih cen električne energije za 
gospodinjstva, saj so cene za elek
trično energijo, ki se obračunavajo 
po nižji stopnji — taka energija 
se v glavnem uporablja za kuha
nje in gretje — veliko nižje od 
cen drv za kurjavo, plina ali pre
moga. Zato gospodinjstva tok 
prekomerno izkoriščajo, kar po
vzroča motnje pri res nujnih po
trošnikih, to je v industriji in 
prometu.

Kratek račun nam pove: če ho
čemo zavreti približno 10 litrov 
vode, plačamo po sedanji tarifi za 
elektriko 7 din, če kurimo s pre
mogom (lignit) 12 din, z drvmi 
pa stane 24 din. Torej je elektrika 
za več kot trikrat cenejša od drv. 
Vo je tudi vzrok, da se je upo
raba električne energije v gospo
dinjstvih v dveh letih podvojila, 
medtem ko se je uporaba premoga 
samo malenkostno dvignila, upo
raba drv pa celo zmanjšala.

Zvišana cena še ne bo krila v 
celoti stroškov proizvodnje in di
stribucije električne energije, če
prav se bo tem stroškom bolj pri
bližala. Predlog za novo ceno je 
bil postavljen tako, da bi se za- 
gootovila varčnejša uporaba elek
trične energije v gospodinjstvih 
in da zvišana cena hkrati ne bi 
zavrla pametne elektrifikacije go
spodinjstev, ki predstavlja važen 
činitelj življenjskega standarda, 
prepreči pa naj predvsem kurjavo 
stanovanjskih prostorov z elek
trično energijo, ki tudi v državah 
z visokim standardom ni običajna.

Zaradi nesorazmerne nizke cene 
te vedno več'potrošnikov uporab- 
ijalo električne pečicel, toda od 
elektrogospodarstva pa ne more
mo zahtevati, da bi sproti lahko 
Zgradilo toliko novih central. Ve
deti je treba, da za vsak kilovat 
nove proizvodne zmogljivosti mo
ta elektrogospodarstvo investirati 
okrog 140.000 din. To pomeni, da 
mora skupnost za vsako novo peč, 
ki potroši povprečno 3 kilovate, 
vložiti v gradnje elektrarn 420.000 
dinarjev. Račun pove: če bi ta peč 
gorela povprečno 4 ure dnevno, 
kilovat pa je 3 din, bi bili stroški 
gradnje povrnjeni šele v več kot 
tridesetih letih, če ne računamo 
vzdrževanja napeljav, ki same za
htevati toliko stroškov, kolikor je 
sedanja cena za električni tok.

Ne primerjamo radi sedanje ce
ne s cenami pred vojno. Toda dej
stvo je, da je bila cena električne 
energije takrat od 4,5 do 10 din 
za kilovat. Cena ni bila enotna, 
temveč najnižja v bližini elektrarn 
(Maribor) in višja v razmerju z 
daljavo od izvora energije. V Ko- 

je bil kilovat 5 d n, v La
ščah pa celo 12 din. Dodati je 
treba, da fe cena v drugih državah 
tudi neprimerno višja.

Za marsikaterega potrošnika bo 
tore) nova cena še vedno nižja 
od predvojne, čeprav so drugi 
življenski stroški in dohodki, ra
čunano v današnjih dinarjih’ de
set do dvanajstkrat višji. Razen 
tega bo po predlogu zvišana le 
cena za porabljeno kilovatno uro, 
medtem ko bo ostal mesečni pri
spevek nespremenjen.

Marsikoga zanima, kako se bo 
ločilo, kar je porabljeno podnevi 
od tistega ponoči. Razlika je nam- 
ceč precejšnja. Nočni kilovat, to 
je od 22 do 6 ure, bomo plačevali 
Po 3 din, dnevni pa 7. Tu se nam 
zdi, da bo precej težav, naša_ go
spodinjstva imajo enotarifne štev
ce, celo v nova stanovanja vstav
ljajo samo take. Za razmejitev 
dnevne in nočne uporabe pa je 
Potreben dvotarifni števec, ki je 
enkrat dražji od navadnega in ga 
le težko dobiti, ker jih moramo 
uvažati. Ali se bo torej splačalo 
gospodinjstvu investirati 1Š.000 
din za nov števec? Tega namreč 
°d podjetja Elektro ne bo mogoče 
dobiti!

Šolstvo in vzgoja otrok
Na rešeta razširjene seje Občinskega komiteja ZKS Kočevje

V petek, 31. avgusta, je bila v menili, da mora kino Jadran v Ko- Zveza komunistov več svojih sred- 
Kočevju razširjena seja’ Občinske- čevju poleg dobičkanosnih filmov štev in dela posvetiti šolstvu in 
ga komiteja Zveze komunistov ob- predvajati tudi res dobre in mla- vprašanju pošolskega ter splošnega 
čine Kočevje. Člani občinskega ko- dinske filme. Takoj naj bi ponovno izobraževanja. V okviru Slovenije 
miteja, sekretarji osnovnih orga- uvedli matineje z mladinskimi fil- je Kočevska v razvoju družbenih 
nizacij' ZK in drugi prosvetni mi in za mladino dajali cenejše odnosov med prvimi, zato tudi šol- 
delavči so razpravljali o stanju in vstopnice. Poudarili so, če je lah- stvu tu ne sme zaostajati. Osnovna 
problemih šolstva ter šolske vzg o- ko kino v Šalki vasi, ki ima veliko naloga je, prehajati na popolne 
je v kočevski občini. manj dohodkov, organiziral mati- osemletke, to je na višje organizi-

Po uvodnem poročilu Petra 5o- neje za enotno nizko ceno, celo za rano šole. Učencem pa je treba z 
barja — izvlečke iz tega poročila otroke iz mesta, to lahko stori tudi raznimi prevoznimi sredstvi in in- 
bomo posebej objavljali — je bila kino Jadran. ternati omogočiti, da bodo te šole
živahna diskusija. Kljub prepovedi, da otroci ne lahko obiskovali. Te šole je treba

Za vzgojo otrok in njih učni na- smejo k večernim predstavam, pa forsirati, tudi če bi bilo vzdrževa-
predek je zelo važno, da se, koli- se uslužbenci v kinu ne zmenijo za nje dražje kot v majhnih raztrese- Po poljih naših vasi, kjer ne žanjejo še s kombajni se ta čas suši 
kor je to mogoče, omeji dvojni to in puščajo otroke k vsem pred- nih šolah. (Konec na 3 strani) zadnje žito. Največ zrna je dala italijanska pšenica
način poučevanja otrok. Šola uči stavam.
otroke v pogledih na prirodne po- Vzgoja otrok je v pretežni meri rr» f l • a . . a • • vt*
SS£ 2«,snrr 325 Življenski stroski so letos precej nižji
srj'rfryraV'Sff ss srurv Ttjsr^ s? Srsrr*
snovi J djj vDrašaniemP posvetiti šolski odbori v istem razdobju lani. Izdatki za opremljenosti trgovine ali pa iz manjkljivosti in vzpodbudili trgo-

v wi, ,,v . , . . , . , yp^ J P” državliani prehrano so se zmanjšali za 4,5 %, raznih drugih vzrokov. Cene indu- vinske zbornice in druge organiza-K. Mikulič je dejal, daje vzgoja kot nep^redna vez m«l državljani ^ industrijske proizvode pa strfjskih proizvodov so že dlje časa cije k urejevanju teh vprašanj.
v šolah preveč suhoparna m pre in učitelji v goj.j. za 1 %. V primerjavi z enakim raz- precej stabilizirane, tako da je vpli- Dovoiz blaga v mesta je sedaj
malo povezana z našo konkretno ba v sols . ki ,im dobjem lani pa so se povečali iz- valo na povečanje življenjskih stro- dosti boljši, čedalje bolj izključu-
problematiko. Ni mogoče vso kriv- boljše ljud , pr > datki za tobak in pijače za 12 %, škov večinoma stanje na kmetij- jemo nepotrebne člene na poti od
do valiti na učitelje, tudi marsika- je vzgoja otrok pri p To pomeni, da se pri nas prvič skem tržišču. proizvajalca do potrošnika, kar
teni je še pod vplivom starega. Zve- pravljem tudi nekaj zr v ■ . po daljšem razdobju zmanjšujejo Lani smo se lotili vrste ukrepov precej vpliva na cene pridelkov,
za komunistov. Socialistična zveza Na področju posestva »Snežnik« J strnčki Ponrei«« pouroeju 7,; ;'k življenjski stroški. Poprej so podrugi vse premalo, predvsem se je lam med solarni razvilo tek- 'J®.•* . . naraščali odučitelji, movanje in na koncu šolskega leta Pavadi iz leta v leto naraščali oa

b do 9 70.
in
neposredno, sodelujejo z
Le redko se zgodi, da kdo učite- je vsaka šola pripravila svoj pro-

~rr—JTrn a ui* flju, če je treba tudi na revolucio- gram. Tovariš iz Kočevske Reke je Letos 50 se življenjski stroški 
naren način pove, kakšne so zahte- poudaril, da gre za način poveza- ustalili. Zmanjševanje skupnih iz
ve Partije in socialistične družbe n osti vseh družbenih organizacij s datkov za prehrano^ je toliko po
pri vzgoji naše mladine. Kritiziral šolo in še posebno društva Svo- membnejše, če upoštevamo, da se
je zgrešen odnos do štipendistov, bode. Šola pri njih ni prepuščena je kruh glede na enako razdobje £ Po dosedanjih izgledih bodo munike širši in da bi vseboval ne-
Podjetja in ustanove, ki s štipen- samo učiteljem in šolskim odbo- lani podražil za 9 %, sladkor pa verjetno ta teden zaključili konfe- katere podrobnosti. Američani pa
dijami omogočajo šolanje, se pre- rom, ampak je skrb vseh tam ži- za 17 %■ renoo zunanjih ministrov štirih ve- menijo, naj bi v komunikeju po-
malo zanimajo, kako študentje na- večih ljudi. Kij je vplivalo na tako ugodno lesil v Ženevi. V torek in sredo so vedali, da so se ministri sporazu-
predujejo in kakšna je poleg stro- Sekretar Občinskega komiteja ZK gibanje življenjskih stroškov ? imeli še plenarne seje in je prišlo meii, da se »ne strinjajo« in da bi
kovne tudi njihova moralno-politič- Slovenije, Boris Mikoš, je dejal, da Prejšnja leta so bile cene kme- do nasprotij pri sestavi skupnega morali opozoriti na potrebo na-
na vzgoja. Kaj žalostne so posle- mora ljudski odbor, družbene in tijskih proizvodov navadno »šibka komunikeja. Sovjetski minister Gro- daljnjih pogajanj. Vse zgleda tako,
dice. Po tolikšnih sredstvih, ki jih politične organizacije in še posebno točka« na spisku življenjskih stro- miko je zahteval, naj bi bil ko- da so se štirje ministri, ki ne
skupnost daje, pa diplomant, na- najdejo skupnega jezika, zedinili,
mesto da bi skušal z delom vrača- — - _ naj mednarodne probleme rešuje-
ti, skrbi le za to, da bi čim več / firil70Vam0 Eocmain JnvluMcLil« itArlialii .1° na sestanku in obiskih Einsen-
zaslužil in se izmikal vsakemu ^UlUZCVcUlJC IcSlIOlIlClUStlllSKlIl pOuIClIJ howerja in Hruščeva.
družbenemu delu. " £ Ameriški podpredsednik Nixon

Veliko je bilo razprave o po- Zadnjega julija je bila seja Sveta tržišču, večio proizvodnjo v stav- na Notranjskem in drugod. Okrajni je po obisku Sovjetske zveze obi-
balinskem ponašanju otrok v me- za industrijo 0L0 Ljubljana, ki so behem mizarstvu, kakor tudi tesno problem predstavlja tudi končen- skal Poljsko, kjer ga je sprejel
stu, o uničevanju parkov, zelenic se je udeležili tudi zastopniki 10 povezavo oziroma združitev podje- tracija žagarskih obratov v Ljub- predsednik poljskega državnega 
in javnih naprav ter^pri tem po- lesnoindustrijskih podjetij. Pred- tij v posameznih surovinsko-pro- ljani in njeni okolici ter delovanje sveta Zavadski in mu priredil sve-
udarjeno, da se starši, učitelji in vsem so razpravljali o razvoju les- izvod nih področjih. Tako naj bi se žag, ki niso v sklopu lesne indu- čan sprejem. Nixon je v zdravici
drugi vse premalo čutijo odgovor- nega gospodarstva okraja v raz- tesno povezala LIP Ribnica in lesno- strije. Zato je komisija predlagala dejal, da so bila vojna pustošenja
ne za delo otrok. V bodoče naj bi dobju 1962—1966. industrijski obrat KGP Kočevje, in ukinitev nekaterih žag, delno orne- strašna in da bi bilo pustošenje v
v okvir šolskih zadrug vključili Posebna strokovna komisija je sicer bi prvi predeloval furnir, ki jitev številnih polnojarmenikov ter novi vojni še večje, ker bi padale
vzdrževanje parkov in ko bodo otro- poročala svetu in predlagala večjo ga izdelujejo v Kočevju. ponekod uvedbo krajevnih žag za atomske bombe. Ogledal si je bivši
ci sami vzdrževali nasade, se bo proizvodnjo furnirja in pohištva, Združila naj bi se lesna podjetja pravilno oskrbo potrošnikov z ža- varšavski ghetto, kjer so nacisti
spremenil tudi njihov odnos. Občina boljši plasman pohištva na tujem v domžalsko-kamniškem področju, parskimi uslugami. leta 1943 pobili 600 tisoč Židov,
pa bo sredstva, ki jih sedaj daje Na seji so se načelno strinjali s • Na Dunaju so v torek zaključili
podjetju »Komunala« za ta dela, Wil I- predlogi' komisije in dali še nekaj vn- svetovni festival mladine in
dala šolskim zadrugam. MIOOHISKO DIOSlOVO ▼ r OuSTeiilCan pripomb. Predlagali so, naj bi gozd- študentov, ki je trajal 10 dni. Ude-

Tovariš Vrabič je dejal, da sko- ... . . ne instituoiie nrpvzpleskrh za hit-r. težilo se ga je okoli 18 tisoč čla-
ro ni šolske ure, v kateri ne bi uči- Ena največjih letošnjih proslav V začetku maja 1943 se je sestal rastoge vrste [ _ Dre(jvsem t0_ nov 1200 mladinskih organizacij iz
telji otrokom govorili o obnašanju 40-letnice Zveze komunistične mla- v Podstenicah Iniciativni odbor , , . . nrim.,rpn _a jzdeiovanie H° dežel sveta. Festivala se je s
in čuvanju parkov, da pa je točno, dine Jugoslavije — SKOJ bo v ne- Zveze slovenske mladine. 7. maja { j . • Po b , ■ .rpha obdelati posebno rečno ladjo udeležilo tudi
da se s tem delo učitelja konča, deljo, 23. avgusta, v Podstenicah 1943 je zabeležen kot rojstni dan probiem' proizvodnje vezanih in 240 mladincev iz naše države, ki
Ko učitelj v sprehodu skozi mesto v Kočevskem Rogu. Odkrili bodo slovenske mladinske borbene orga- druqjb plošč Zgraditi 1e treba še so za uspešna izvajanja sprejeli
vidi, kaj počno otroci, pa meni, da spominsko ploščo, na programu pa nizacije. 10. oktobra 1943 je bil eno tovarno' pk^č v ribniškem ali nekaj najboljših nagrad,
ga to nič ne briga in zato jim tudi bodo izleti v znamenite partizan- že prvi kongres ZSM v Kočevski ko5evSkem področju ker projekti- • Gospodarsko sodelovanje med
ničesar ne reče. ske kraje v Rogu, nastopi kultur- Reki. rana tovarna v Cerknici ne bo krila Jugoslavijo in Etiopijo se razvija

Na odnos mladine v precejšnji no-umetniških skupin, taborni ognji Letos bo naša mladina slovesno vseh potreb. V republiškem merilu v duhu prijateljstva med obema
meri vpliva javno življenje, še po- in drugo. Govoril pa bo nekdanji proslavila te važne dogodke. Od bi bilo treba rešiti vprašanje pro- deželama in v obojestransko ko-
sebno pa različni filmi, največkrat sekretar CK SKOJ za Slovenijo Ja- 22. do 24. avgusta bo v Rogu tabo- izvodnje vodoobstojnih klejev ter rist. V zadnjih letih so bili v
neprimerni za mladino. Delegati so nez Vipotnik. rilo 6 tisoč tabornikov in mladin- izdelati primerna leptila za pro- tem sodelovanju doseženi pomemb-

cev iz vse Slovenije. Tja bodo pri- izvodnjo lepljenega parketa. Zmog- ni uspehi na raznih področjih. Te
šli tudi stari mladinski aktivisti, [jivost proizvodnje lepljenih vrat v dni bo našo državo Spet obiskal
ki bodo pripovedovali spomine na Borovnici je tolikšna, da bi kazalo etiopski suveren, cesar Haile Sela-
velike dni osvobodilnega boja ter predvideno proizvodnjo v Ribnici sije, in prepričani smo, da bo obisk

Na Ljubljanski cesti v Kočevju ška dela pa obrtniška podjetja iz rast SKOJ in ZSM. preusmeriti drugam, na primer na prispeval k še boljšemu in tesnej-
je zrasla nova stavba, oziroma dve Kočevja in Ljubljane. Investitor je Velike proslave 40-letnice SKOJ plošče za gradbene opaže. Treba bo šemu sodelovanju,
zgradbi Podružnice Zavoda za so- Okrajni zavod za socialno zavaro- bodo še 26. in 27. septembra v Za- urediti tipizacijo izdelkov stavbe- 0 Osrednja indijska vlada v New
cialno zavarovanje v Kočevju. Pri- vanje Ljubljana. vršnici na Gorenjskem, kjer se je nega mizarstva, ker bi bile lesne Delhiju je prevzela oblast v Ke-
hodnji teden se bodo uslužbenci Naj zapišemo še to: nova zgrad- ponesrečil ob ilegalnem pijehodu surovine tako bolje izkoriščene. Na- ranj indijski državici, kjer so bili
Zavoda že vselili v nove prostore, ba Zavoda je lep prispevek mestu preko meje prvi sekretar SKOJ Mi- Cet0 .1® hi,° vprašanje ekonomskih na vladi komunisti, zakonodajno

V sprednjem delu stavbe bodo Kočevju z urbanistične plati, usluž- lovanovič in v Kotljah na Koro- cen' s katerimi je povezana pre- skupščno Kerale pa razpustili. Opo-
uradni prostori Zavoda — ti so bencem Zavoda in strankam pa bo škem, kjer je bil leta 1926. lil. skrba drobnih potrošnikov z reza- zicija v tej državi je izzvala proti
neprimerno boljši kot so bili dd- omogočen neposreden stik v delu. kongres SKOJ. n'™ Ies®.m-............................ _ . komunistični vladi v Kerali hude
sedanji. Tudi notranja ureditev

Nova stavba socialnega zavarovanja

prostorov je zelo sodobna. Stran
kam ne bo treba več hoditi po pi
sarnah, ker bodo lahko urejevali 
zadeve preko okenc. Stene proti 
hodniku so steklene in tako po
stavljene, da bodo lahko uslužben
ci s strankami v stalnem stiku. 
Tako se bo lahko odvijalo sodobno 
poslovanje, kar bo ugodno za usluž
bence Zavoda in stranke.

V drugem delu zgradbe so sta
novanjski prostori, skupno štiri 
stanovanja, v njih bodo stanovali 
uslužbenci Zavoda. To bo prispe
valo, vsaj delno, k ublažitvi sta
novanjske stiske.

Okolica nove zgradbe je lepo 
urejena, tako bo nova zgradba tudi 
s te strani prispevala k estetski 
lepoti mesta.

Na seji so še sklenili, da bi začeli izgrede, kar je imelo za povod ak
te sklepe izvajati šele, ko jih bodo cjj0 delhijske vlade, 
konkretno obdelali posamezni ljud- ^ Centralni svet Zveze sindikatov 
ski odbori in prizadeti kolektivi. Jugoslavije je poslal pismo peti

REKORDNI PRIDFXKI SlUtS K.
Poleg dobrega pridelka pšenice pravj med drugim, kako pomemb- 

bomo v naši državi imeli letos tudi no jPj da so delavski razred in 
rekorden pridelek rži, ječmena in sindikati v mnogih deželah povzdig- 
ovsa, tako da bomo vsega belega nj]| svoj glas proti takemu orožju 
žita pridelali 5,5 miljona ton. Po jn se z]jn z -giasovi narodov vsega 
sedanjih ocenah pa bomo koruze sveta
pridelali nad 7 milijonov ton to # Na Danskemi Poijskem ln nad 
e za četrtino več kot leta 1957, Severno Italijo s0 bili hudi naliv,, 

ko je bila dobra letina. ki so po^ogm velike poplave. Na
— * — Danskem so povzročila neurja ve

liko škodo. Bili so tudi številni 
VREME požari. Na Poljskem so bili naj-

Do konca tega tedna prehodne hujši nalivi v mestu Krakovo in 
padavine, nato približno do 12. av- še nekaterih delih države. Krakov- 
gusta pretežno lepo vreme. Nekako ske ulice pa je 'preplavila voda.

Zidarska dela je opravilo Sploš- Te dni je bila dograjena nova poslovno-stanovanjska stavba podruž- od 13. avgusta dalje nestalno s po- Zmanjkalo je električnega toka, 
no gradb. podjetje »Zidar«, obrtni- nice Okrajnega zavoda za socialno zavarovanje! v Kočevju gostimi padavinami in hladneje bo. promet pa so morali ustaviti.
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OBISKI HRUŠČEVA IN EINSEN- 
HOWERJA

Ves svet je ta teden pod vti
som obvestila, da sta si sovjetski 
predsednik Hruščev in predsednik 
Združenih držav Amerike izme
njala pismi, v katerih sta skle
nila, da 'izmenjata obisk obeh 
držav. Prvi je sprejel vabilo Hru- 
ščev, ki je obljubil, da obišče 
Ameriko že septembra, Einsenho- 
wer pa bo obiskal Sovjetsko zvezo 
kasneje, toda še letošnjo jesen.

Predsednik ZDA je dejal, da 
bo konec avgusta odpotoval v 
Evropo, kjer se bo sestal s šefi 
vlad zahodnih držav. Z njimi bo 
razpravljal z zahodnimi državni
ki o mnogih vprašanjih.

Vest o obisku dveh državnikov 
najmočnejših in najbolj naspro
tujočih si držav na svetu, je bla
godejno vplivala na mednarodno 
razpoloženje in miroljubnemu na
rodu dala nove upe za ohranitev 
miru in sožitja med narodi dr
žav ne glede na njihove notranje 
ureditve.

Predsednik angleške vlade Mac
millan je povedal, da je z ameri
škim predsedn kom že prej več
krat zaupno izmenjal gledišča o 
potrebi obiska teh dveh državni
kov. tiejal je še, da je bil vedno 
prepričan, da je moč napetost v 
mriogočem zmanjšati z osebnimi 
stiki in z razpravljanjem.

V Parizu so najprej odklonili 
sleherni komentar in izrazili upa
nje, da se bo Einsenhower pred 
odhodom v SZ sestal z de Gau- 
llom. Znano je, da hoče Francija 
dobiti od Amerike zagotovila, da 
se bo povečal njen vpliv v Atlan- 
skem paktu, in seveda hočejo 
zvedeti za namene teh obiskov 
ter o tem, kaj bodo razpravljali.

V krogih Organizacije združe
nih narodov sodijo, da je zelo 
verjetno, da bo imel sovjetski 
ministrski predsednik Hruščev 
govor v Generalni skupščini OZN, 
ko bo na obisku v ZDA. Zaseda
nje skupščine se bo pričelo 15. 
septembra, približno tedaj pa bo 
Hruščev prispel v ZDA.

Na Poljskem so toplo pozdra
vili vest o izmenjavi obiskov, 
časnik »Tribuna Ludu« piše, da 
je ta vest vzbudila iskreno zado
voljstvo vseh ljudi, ki so za 
idejo miroljubne koeksistence.

Vzhodnonemški listi objavljajo 
na prvih straneh sporočilo o obi
sku, vendar tega sporočila ne 
komentirajo. Objavili so samo iz
javo šefa vzhodnonemške delega
cije v Ženevi, ki je pozdravil 
bližnja obiska obeh državnikov in 
izrazni upanje, da bosta prispe
vala k zmanjšanju napetosti v 
svetu.

V Indiji so vest o obisku Hru- 
ščeva v Ameriki in Einsenhower- 
ja v Sovjetski zvezi sprejela z 
velikim zanimanjem. Uradni kro
gi najugodneje presojajo napo
vedana obiska in menijo, da bo
sta lahko zelo vplivala na uredi
tev rjasimer na svetu, če bosta 
obe strani pokazali željo, da po
vzameta iz tega največje koristi, 
ki jih omogoča izmenjava obiskov 
na tej ravni.

Obisk so toplo pozdravili tudi 
v Avstraliji, v Egiptu, Rumtiniji 
in drugod.

Brez hvalisanja lahko samo še 
enkrat potrdimo, da v svetu ved
no bolj zmaguje osnovna misel 
jugoslovanske zunanje politike, ki 
temelji na miroljubnem sodelo
vanju vseh narodov, ne glede na 
državne ureditve in druge odno
se, ter to, da obiski državnikov 
lahko vedno dobro vplivajo na 
zmanjšanje napetosti in prispe
vajo k reševanju spornih zadev.

Med vojaki na posestvu »Snežnik«
Italijansko pšenico moramo gnojili

Izpolnjevanje plana kooperacije to — posebno in večkratno g no je
za živinorejo poteka dobro. Tako nje z umetnim gnojem. Marsikomu
so kooperanti v sodelovanju z za- to ni šlo v račun. Da se niso stro-
drugo oddali na območju KZ Videm kovnjaki morda zmotili!? Zoreče

Po cesti, ki jo je naliv prejšnje- stvu so si ogledali vse obrate, se vil še pri manjši skupini, ki je za v prVj polovici leta 550 prašičev, polje pa je dalo prav strokovnja-
ga dne precej »načel«, sem se v seznanili z delovanjem in uporabo nj.mi hitela raztresati pokošene 57 bikcev ter 38 juncev in telic, kom dokaz, da visokorodna pšeni-
zgodnjih jutranjih urah pripeljal raznih kmetijskih strojev, pri če- redi, nato pa sem se s tovarišem na območju KZ Struge pa skupno ca potrebuje posebno gnojenje, kaj-
do Kočevske Reke. Sonce, ki je mer so zvedeli marsikaj novega, upravnikom odpravil proti hlevom. 250 glav živine, ki je šla večina v ti zrasla je neprimerno nižje,
vztrajno lilo svojo toploto z jas- kar bodo s pridom uporabili, ko Med potjo mi je pripovedoval, da jZVOZ- S tem je sicer minilo eno leto,
nega neba, je kmalu pregnalo ju- bodo spet doma. Dejal je, da ga je je z delom teh fantov zelo zadovo- Kljub zelo muhastemu vremenu vendar je rodilo prepričljiv dokaz,
tranji hlad. Na državnem posestvu posebno presenetil enostavni način Ijen. Fantje se na posel razumejo, so Dobrepolje! kar srečno spravili ki ga besede, čeprav še s tako do-
»Snežnik« sem dobil kmetijskega holandske metode siliranja sveže samo vodji skupine naroči, kaj naj prvo košnjo. Ječmen so že poželi brim namenom izrečene, niso dose-
tehnika, tovariša Švajgerja, ki me krme, ki ga je tukaj prvič videl, delajo ta dan in lahko se zanese, jn zmlatili z zadružno mlatilnico, gle. Letošnjo jesen, ko bo pričela
je spremil do košenic. Sklenil sem, da si moram to ogle- da bo delo dobro opravljeno. Med ki jih je rešila zastarelega ročnega nova setev, zato ne bo več takih 

dati, kajti do zdaj sem imel priliko pogovorom sva prišla do hlevov, mlatenja s cepci. V pogledu pride- težav v uvajanju novega načina ob- 
videti le običajne betonske silose, kjer sem ga prosil, če m; pokaže lovanja visokorodne pšenice pa so delovanja jn gnojenja italijanskih 

Poslovil sem se od marljivih fan- siliranje na prostem. Pokazal mi si letos pridobili dragoceno izkuš- sort pšenice. Zato tudi ne bo tako 
tov in začel razgovor z upravni- je nekaj velikih kvadrov in nada- nj0, ki jih je sicer veljala določen težko doseči 60 ha pšeničnih posev
kom, ki je prav tedaj prišel na ljeval z razlago. Pokošeno krmo odstotek zgube do sicer polnega kov z novo pšenico, kolikor jih 
travnik. Menila sva se o problemih puste, da rahlo uvene, potem pa pridelka, ki ga dajejo te uvožene predvideva plan za leto 1960. Pri- 
mehanizacije poljskega dela, aron- jo zložijo v pravokotno obliko, sorte. Slišati je bilo dovolj nasve- delovalci pa bodo že imeli domače 
diranju in drugem. Potem pa sem tudi do 180 ton sveže krme, na tov, kako je treba obdelovat; tako seme. Posebna komisija s Poslovne 
odšel proti Primožem. vrhu pa nasujejo približno pol pšenico, kako gnojiti. Pri tem sta zveze za kmetijstvo iz Kočevja je

V bližin; hlevov sem vprašal za metra prsti. Sllaža je gotova, mo- nudili pomoč tako KZ Videm kot namreč pregledala žitna polja pred 
upravnika Kmetijske uprave Pri- ra samo še primeren čas ležati, da Poslovna zveza za kmetijstvo iz žetvijo in določila, s katerih njiv 
moži. Bilo je kar smešno, kajti ni- dozori. Kakšne so prednosti takega Kočevja. Domača praksa z domačimi naj se odbere pridelek za prihodnjo 
sem ga poznal in sem ogovoril prav siliranja? Prvič, ni treba graditi sortami pšenice, je branila poseb- setev. Tako bo mogoče z njim za
nj eg a. Tako so bili prvi trenutki silosa, ki precej stane, silirati je no gnojenje, ker je žito sicer po- sejati nove površine. Kmetijska za- 
spoznavanja kar zabavni in poznan- mogoče, kjer je potrebno, ko pa leglo, bilke so previsoke, pa tudi druga pa bo seme očistila in raz- 
stvo se je začelo z dobro voljo. je. silaža zrela, je dostop možen prešibke, da obdrže težji klas. Vi- kužila.
Tovariš Lakner me je nato peljal od vseh strani in je pokladanje sokorodna pšenica pa zahteva prav -ta
do druge skupine vojakov, ki so živini zvezano z manjšim trudom, 
tudi kosili in raztresali. Poskusil Taka silaža tudi nima tako hudega 
sem jih ujeti na film. Postali so vonja kot ona iz betonskih silosov, 
pozorni in kaj hitro smo bili sredi Videl sem spet nekaj novega in 
živahnega pomenka. Moja srbohr- zadovoljen sem stisnil roko tova- 
vaščina je sicer precej šepava, ven- rišu upravniku, ko mi jo je ponu- 
dar smo se dobro razumeli. Prav dil v pozdrav.
zato je prišlo do nekaj komičnih Z vrnitvijo v Kočevsko Reko sem skupnosti je bilo precej razprav- pavali stroške z vodovodno nape-

___  . . .„ trenutkov, ko smo se vsi od srca zaključil potovalno pentljo, ki serr 1 jan ja ob členu, ki govori o član- Ijavo. Nihče pa se ni domislil, da
je med najboljšimi vojak Didanovič nasmejali in s tem pretrgali muč- jo tam začel in se srečal še s se- šivu v strnjenih naseljih. »Članstvo v današnjem času ne gre samo za

nost nrvega srečanja. kretarjem posestva, s tovarišem v strnjenih naseljih je obvezno«, to, da ima potrošnik dobro pitno
k alovitega terena sva kima- Brž ko so zvedeli, da utegne Lsvrišo. Za četrt ure sva posedela pravi naslov 6. člena. Odklonitev vodo, ampak tudi za to, da je pre-

1 rTiš^do vznožja griča, na ka- priti njihova slika v časnik, me v njegovi pisarni in sredi razgo- članstva Vodovodne skupnosti je skrba z vodo olajšana! V
;u . dvaiset fantov pridno za- je eden takoj zaprosil, naj ne po- vora naju je večkrat zmotil tele- dopustna pod pogoji, spričo katerih splošnem prizadevanju za razbre-
ler® j<OSami Večina je bila zabim poudariti, da opravljajo to fon ali kak obiskovalec. Sekretar obvezno članstvo ni nujno, ker ima- menitev žene, posebno še delovne
man<n'cah nokrita z vojaškimi če- delo prostovoljno, kakor so se bili mi je v živih besedah orisal pomen jo potrošniki izven vodovodnega žene, tega ne bi smeli pozabiti.
v.sr A,pkai se jih ie sleklo, javili v garnizonu. Nekateri doma- sodelovanja vojakov pri spravilu omrežja na razpolago enake ali Toda v »opravičilo« govori poda-
plcaff? ’ . sonce peklo po golih že čini jim namreč tega ne verjame- letošnje košnje. Kakor vsi drugi, boljše vire kvalitetnejše vode, ka- tek, dasta bili prisotni le dve žen-
aa -11 J -- .... Njji{ova te- jo. Prošnja torej ni prišla iz ba- s katerimi sem se ta dan srečal na kor bi jim jo nudila skupnost. Tu ski, ki se verjetno nista opogu

enakomer1- havosti, ampak iz njihove resnico- posestvu, je tudi on krepko po- so se namreč oglasili delegati usta- mili, da podpreta očitno napred- 
‘ ■' pa je vsakdo rad hvalil učinkovitost niihovega dela novnega zbora Vodovodne skupno- nost vodovodnega <

rokah in plečih so se izmenoma pohvaljen, je obče znano, pogosto in njihov delež pri tekočem sprav- sti iz krajev, kjer imajo vaščani njenem naselju za vsa gospodar
iti spl

zdaj še je kdo ustavil, se zravnal,

Voda naj bo tudi pri roki!
Poročali smo že o ustanovitvi je možna sicer le na podlagi ke- 

Vodovodne skupnosti Kočevje-Rib- mične in biološke analize), da zato 
niča. Pri sprejemanju pravil te ni nobene potrebe, da bi si nako-

V enoti in na polju

uu J“.‘ noorelih" hrbtih Njihova te- jo. Prošnja torej nj prišla iz ba- s katerimi sem se ta dan srečal na kor bi jim jo nudila skupnost. Tu ski, ki se verjetno nista opogU-
pf L “ j* oriooaibala v enakomeh- havosti, ampak iz njihove resnico- posestvu, je tudi on krepko po- so se namreč oglasili delegati usta- mili, da podpreta očitno napred-
lesa s • p 'VjjLp uvežbanih ljubnosti. Da pa je vsakdo rad hvalil učinkovitost niihovega dela novnega zbora Vodovodne skupno- nost vodovodnega omrežja v str-
ne, , . vih izmenoma pohvaljen, je obče znano, pogosto in njihov delež pri tekočem sprav- sti iz krajev, kjer imajo vaščani njenem naselju za vsa gospodar-
r0 . , ° , h , 7Hai na je za človeka priznanje njegovega ljanju kmetijskih pridelkov. Ko sva precej lastnih vodnjakov z dobro stva.
napenjale m spianovaie. J P dela pomembnejše od denarnega se menila o vtisih, kj jih bodo ti vodo. Pri tem je bilo zanimivo to, V tistih vaseh, ki jdh bo v pn- 
zdaj se je ’ . reJ plačila. Ob tem mi je misel segla fantje odnesli s seboj, je dejal, da da so poudarjali samo to plat — hodni.jh letih Vodovodna skupnost
obrisal s svež j . pesem nazaj v leta, ko sem hodil po mla- jim posestvo ves čas nudi široko voda je dobra (končna ugotovitev zajela v načrt napeljave vodovoda,
ZlIO in DrUS 3 P J . . P . zl twin V iti /lolm/nih KrinoHoVi Mnr>n 1 nm^nAci crtrvrntmorvio c cnrlrtKnl m 113] SG ŽGIlG-gOSpodinjG tudi S3”

m e potegnejo za olajšanje svojega 
dela, saj morajo pripraviti na danPOPRAVEK------ -n --n rPHin ne da mogoče, da dela mladina na teh njem živine ter izborom, kar bo ob .....

zov rez . . pn7nalo akcijah prostovoljno in brezplačno, njihovem zanimanju, ki ni majhno, V zadnji številki našega lista je precej vode za domače gospodar-
bi se zmenili za utrujenost, * pg je našg mladina prav iz navdu- ker je večina doma s kmetov, prav tiskarski škrat v članku »Drobec stvo. Stara resnica je, da se je tre
se j itn je aa so v ooDrem me šenja_ da s svojim prostovoljnim gotovo v prid širjenju sodobnih iz življenja dveh izseljencev« spre- ba za vsako pridobitev boriti, to-
dni, kar delajo' na posestvu v v de,om pomaga v izgradnji domo- naziranj v kmetijski proizvodnji in menil priimek tovariša Goleta v liko bolj za to, ki daje delovni ženi
kodnevnem tre g P p vine, odhajala na razne republiške bo dalo koristne pobude za uvaja- Goloba. Prepričani smo. da so na vasi efektnejšo porabo časa ob
je"'namreč precej valovit tako da fn zvezne delovne akcije, kakor nje novih metod dela v kmetijstvu bralci, ki poznajo tovariša Goleta neprimerno manjši uporabi ener-

napraveza°košnioUPOrabiti razumeti njihovo željo, da se^ to Pomoč naše vojske socialističnim
to že samj popravili. gije.

fptošnia obilna letina zlasti pa poudari, ker so takrat brigadirji posestvom je torej pomembna ne Letošnja obilna letina ziasti pa »Krušiti marsikatero bese- ------J--------------------------- -
^ neprilike z vremenom, vse to je morah samo zaradi dejanske pomoči, am 

pak predvsem tudi zaradi praktične
Se so prosta učna mesta

na šole, ki jo tako delo na posestvih Kakor se sezona vključevanja v V »Splošnem kleparstvu« je več 
nudi našim kmečkim fantom, ki uk bliža kraju, tako se postopoma mest za kleparje (potrebna lzobraz-oosestvom da o pravem času spra- skupno delo. nudi našim kmečkim fantom, ki uk bliža kraju, tako se postopoma mest za kleparje (potrebna izobraz-

vMo booat pridelek Tako jih od Zato sem fotografiral se prvega ,užij0 vofaški rok. Ljudje pa spo- polnijo prosta učna mesta. Vendar ba 6 razr. osnovne sole), na p^ 
f»nWw služilo voiaški rok v kosca v vrsti. Ta mi je povedal, znavajo da je t0 res naša vojska, jih je še nekaj, za katera m dovolj sestvu »Snežnik« v Kočevski Reki 
fantov, ki sluzijo v oj da prihajajo na delo in odhajajo , , ko5i na pomog kier je to kandidatov med mladino. Tako ima so 3 mesta za živinorejce (6 razr.),

EE"B^ — »S
kratkem odmoru sem se z njim, P J J pripravi' njihova
zapletel v nekajminutn, pogovonn k osesJtvo pa jih oskrbuje
jih povpraša , kako se počutijo pri «fno donnldansko in ponoidan-

obroke hrane jim pripravi njihova 
stvo

ji i -v- z izdatno dopoldansko in popoldan-
tem delu, kako bodo k j do a p malico, s tobakom, obiskujejo
Povezovali “ saJ. s° 2 "“J*®: pa tudi redne predstave v kinu v 
ifkri a ~ J J Kočevski Reki.
° Desetar prve skupine, ki je do- Vprašal sem jih, če so kaj pisali 
ma nekje blizu Sarajeva, veder fant domov, kaj delajo. Da, o tem so 
širokih pleč in temnih las, mi je že poročali domačim. V njihovi 
povedal, da delajo zjutraj od šeste enoti v Ribnici sproti zasledujejo 
do enajste ure, takrat kosijo in našo gospodarsko problematiko, se- 
raztresajo, popoldne od ene do še- znanjajo se s kooperacijo in dru- 
ste ure pa suše in spravljajo. Zve- girni novimi oblikami v kmetijski 
čer pa za razvedrilo igrajo zlasti proizvodnji. Ta akcija pa jim je se 
odbojko ki je med njimi zelo pri- posebno dobrodošla, ker na pose- 
ljubliena športna igra, poslušajo stvu »Snežnik« lahko neposredno 
radio, se pomenkujejo. Feliks, ki spoznavajo nove oblike v sodobnem 
je doma iz Slatine Radenci na Šta- kmetijstvu. Povedali so enako kot 
jerskem, pa je pristavil, da so jim njihovi tovariši v Kočevski Reki, da 
še posebno všeč razgovori o so- bodo po tem delu za precej izku 
dobnem kmetijstvu in živinoreji, ki šenj bogatejši.
jih vodi tovariš Švajger. Na pose- Zahvalil sem se jim in se usta-

Marjan Lukežič samo za fante, ki so še prosta.

* , >

Vojaki pri sušenju sena

(6 razr.), v raznih podjetjih je skup' 
no prostih še 6 mest za ključavr"' 
čarje (7. razr.), za mizarje 6 h'eS_ 
(6 razr.), nekaj mest za peke (v K°' 
če v ju in Laščah), za 1 fotografa 
(8 razr.), in še nekaj posamičnih 
učnih mest za po enega vajenca- 
Za živinorejce v Kočevski Reki je 
na razpolago hrana in stanovanje, 
prav tako Za 2 krznarska vajenca 
v Ljubljani.

Prilike je torej še vedno dovolj, 
da je možno izbirati. Za dekleta 
pa ni v naših občinah nobenega 
učnega mesta več saj jih je bilo 
že tako premalo glede na število 
želja — 59, mest pa samo 6!

Kljub temu, da so bili ponekod 
pripravljeni sprejeti na moška me
sta nekaj deklet, zgleda da bo tudi 
letošnje leto v tem brezuspešno. 
Dekleta se čvrsto držijo tradicije.

Naloge SZDL pri stanovanjski skupnosti
j ____ t-io noinne: oraa- hovem delu v strokovnem in ma- je gotovo izraz potreb prebivalcev

občinski konferenci SZDL in Zveze 
komunistov. Ugotovili so, da naj 
se stanovanjska skupnost in njeni 
organi hitreje razvijajo.

Glavni odbor SZDL Slovenije je 
pretekli mesec sklical republiško

je gotovo izraz potreb prebivalcev 
mesta Kočevje, vendar je 
cija tega odvisna od materialnih 
možnosti skupnosti. Podrobno o 
tem programu ne bi govorila, ker 
me bo v diskusiji dopolnil pred

preteklo je skoraj leto dni odkar Anica Nagode: 
smo razpravljali o organizaciji sta- ~ ’ “
novanjske skupnosti v Kočevju.
Takrat smo se menili, da bi bilo 
prav organizirati dve stanovanjski
skupnosti, eno za mesto Kočevje, tem, da opravlja tele naloge: orga- hovem delu v strokovnem 
drugo skupnost za Rudnik. Ta vpra- nizira in pospešuje komunalne, go- terialnem pogledu, 
sanja so bila obravnavana tudi na spodarske, socialne, zdravstvene, Za dobro organizacijo dela je
J.......................—r — vzgojne in druge dejavnosti m potrebna dobra politična priprava.

službe, ki neposredno služijo dru- seznaniti je treba volilce s pro-
žirii*, gospodinjstvu in delovnemu grsmom skupnosti m ga spre] me uv * sv‘UDn0sti
človeku v zadovoljevanju vsako- šele potem, ko ga volilci sprejme- ^^‘k stanovMijske skupnostl^ 
dnevnih potreb. * jo. Te priprave so se v Kočevju » de!«]Mp«ue

pretekli mesec sklical republiško - organizira pomoč zaposleni izvršile. Urjena je 1"uro svoje občine, sestav prebival- 
posvetovanje, na katerem je podala ženi in družini pri vzreji in vzgoji stran in je "pen statut potrmi turo s J Prj utrievan1u
tov. Lidija Šentjurc analizo o delu otrok Organizira in pospešuje vse činski ljuds io • vanjske jn razvijanju stanovanjske skup-
stanovanjske skupnosti In njenih vrste dejavnosU, ki pomenijo pomoč se zadeve sjocto*ja ^ ^ govoriti 0 vlogi ob_

T„„t,o in vzrejo SH-Tj, d, org.niz,- č,„*„ Uodskrsa odbor, o .»i 
orgart, za kakega mora skrbeti- otrok, katerim je potrebna pomoč cija SZDL na Rudniku izvrši vse za razvoj stanovanjske skupnosti 
komuna, Socialistična zveza pa naj družbe in za varstvo drugih ljudi, politične priprave za organizacijo in o vlogi materialne PO^15 Pe 
vsklaja delo družbenih organizacij v ki jim je potrebna taka pomoč. stanovanjske skupnosti preko zbo- nosti. Stanovanjske skupno 
komuni — skrbi za napredek stanovanj- rov volilcev, da sprejme statut morejo same prevzeti odgovornos

O k 'ž. o ™ cmo a -K. ne skeoa oospotostva jn v strokovnem skupnosti sredstva, ki jih daje ko- Za izboljšanje življenjske ravni Praktično pa smo družbene orga- skega gospoaarstva .n v Rudnika v’ namene druž- prebivalcev, ker je to stvar Stevil-
že uSSju m benm ^ naj bi se p^a l

kretne naloge skupnosti. Splošni LfšltaJovaLsk^s^ "VaSeTs^ktskupnosti pa so lah- iL^ in"svetov. Razvoj skupnosti
zakon o stanovanjski skupnosti vzdrževanju h s^ Stanovanjska sKup_ y * morajo biti v občini je odvisen od materialne
nam daje možnost za uresmčeva- nost uresničuje svoje naloge sa k prebivalcev dotičnega baze komune, gospodarskih orga-
nje neposrednega upravljanja m so- mostojno aU skupaj z občinskim, oar P £ stanQva sUup. nizacij in posameznikov. Premalo
delovanja državljanov s področja organi. Stanovanjska skupnost la Kr j og Kočevie obsega- ure- pomoči so našim skupnostim nu- 
komunalne in socialistične politike ko predlaga občinskemu ljudskemu nrchrane šolskih otrok kar dile gospodarske organizacije in
občine. . w odboru naj v ^"emvprj urejmo v šoE kuh^ »Met- sindikati." Uspešno delo stanovanj-

Drugi člen zakona o stanovanjski nju izda akt. Občinski ljud i .1 _ otrok ureditev javne ske skupnosti zahteva poznavanje
skupnosti se glasi: »Stanovanjca bor in njegovi organi pomaga o varstvo otrok ur j družbenih problemov, kot so:
skupnost uresničuje svoje naloge s stanovanjskim skupnostim v nji- pralnice m Kopalnice. ua

sestav kolektivov, koliko imajo nji
hovi delavci družin, kakšna naj bi 
bila pomoč tem družinam, kaj so 
delavci sami pripravljeni; prispe
vati za rešitev posameznih proble
mov in kaj kolektivi.

V stanovanjski skupnosti rešu
jemo dnevne potrebe državljanov, 
ki so sestavni del socialne politike. 
Delo socialne politike danes ni več 
delo evidence socialnih podpor in 
socialno ogroženih ljudi. Ni zredu
cirano na gotov del državljanov, 
kakor smo socialno politiko poj
movali do nedavnega, ampak se 
mora v njej odražati skrb za vse 
državljane. Stanovanjska skupnost 
pa je' v teh prirAerih najbolj po
klicana, da vrši socialno preventi
vo, ne pa socialne akcije. Socialno 
varstvo in zdravstvo so pa sedaj 
v občini vodili sveti, njihova nalo
ga pa se tudi v bodoče ne spreme
ni. Konkretnejša reševanja social- 
no-zdravstvenih vprašanj naj se 
prenese na stanovanjsko skupnost; 
nekatere teh služb se bodo v skup- 
noti hitreje razvijale. Ena izmed 
teh pomoč; bi bila pomoč bolnim 
osebam in skrb za stare, ki mo
rajo čestokrat iskati svoj dom v 
zavodih. Organizacija RK ima v 
programu, da v okviru stanovanj
ske skupnosti skupno z zdravstve
nim domom organizira servisno 
službo za pomoč bolnim na domo

vih. Zaradi velikega števila zapo
slenih žena in mater ostajajo bol
niki sami doma, mnogokrat brez 
prave nege. Ob pravilni pomoči in 
neg; bi bolniki gotovo preje Okre
vali, kar bi bilo dobro za njih in 
družbo. To službo moramo v skup
nosti čimpreje organizirati, ker 
imamo za to vse pogoje. Aktivno 
organizacijo RK, Zdravstveni dom, 
ki bi strokovno vodil to službo, del 
sredstev zato pa bi prispevali oskr
bovanci sami, delno pa tudi Zavod 
za socialno zavarovanje. Stano
vanjska skupnost mora v sodelo
vanju zdravstvenih organov in RK 
predvsem razširjati preventivno 
zdravstveno službo, to se pravi: 
zdrava prehrana, čistoča v šolah in 
stanovanjskih hišah, ureditev dvo
rišč, čistoča parkov in vrsto drugih 
drobnih nalog.

Možnosti, da bi tud; samoupravni 
organi podprli stanovanjsko skup
nost, je več. Tu ne mislim sam0 
na finančno pomoč, pač pa na ak
tivnost delavcev, na odpis raznega 
inventarja, ki bi prišel v dobro šol
skim delavnicam in uslužnostnim 
servisom v stanovanjski skupnosti- 
Podjetja bi ta sredstva dobro na
ložila saj vsi občutimo, da na 
manjka delavnic, ki bi izvrševa 
drobna popravila.

(Se nadaljuje)
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OB RO BU
ZARADI PIJAČE 

Težko bi statistika ugotovila, 
koliko zla je svetu Se prizadel 
alkohol. S trudom zasluženi denar 
pretapljajo v tekočino, ki ima to 
čudežno moč, da človeka za čas 
otrese vsakdanjih skrbi in težav. 
Nagajivo mamilo pusti v človeku 
sledove, ki ga lilijo k 'se večjemu 
uživanju in pot pogube za zakon, 
družino, življenje... je blizu.

Koliko je bilo uničenih zako
nov, koliko storjenih umorov, pre
tepov in razgrajanj, ne bi preštel 
nihče. V kraljestvu kralja alko
hola ni odkritih in dobrih ljudi 
in ljubezen je le še živalska strast. 
Udrte oči, divji pogledi» raztmr- 
šeni lasje, stisnjene pelsti in ostu
den smrad. Slika, ki jo človek ne 
pozabi zlepa. Kako globok vtis to 
napravi posebno na otroka, ni po
trebno posebno poudariti.

Strokovnjaki, ki se bavijo s tem 
so med otroci, ki so postali žrtve 
takih zakonov, napravili anketo 
in nekaj teh odgovorov objavlja
mo. To so nepotvorjeni odsevi 
otroške duše v letih, ko so fantki 
šr. dečki in deklicam do deklet še 
manjkata dve leti. Prav zato so 
toliko bolj pretresljivi.

_ * —

»Starše imam rad, čeprav je 
oče pijanec. Kadar je trezen, je 
dober in priden delavec. Kadar pa 
je pijan, tedaj ni dober.. . Vča
sih po več dni, da, ves teden ali 
cko mesec ne pije. Takrat je pri 
nas lepo. Ni treba poslušati nje
govega vpitja, ki se sicer razlega 
tudi do polnoči. Pa je drugače 
zelo dobrega srca. Kadar zvečer 
sedimo v kuhinji se z, nami pri
jazno pogovarja. In tudi kupi nam 
rad kaj, 'kadar kam gre, nam ved
no kaj prinese.. ■«

_ * --
»Večkrat sem že mislil, da bi 

bilo na svetu najbrž vse prav, če 
bi ne bilo alkohola. Ne vem, ali 
sem se zmotil; zdaj oče ravno 
tako razbija doma, tudi če ni pi
jan ... Z materjo se večkrat skre
gata, ker pride domov pijan. Te
daj tepe mater, pa tudi nas, če jo 
branimo pred udarci. Večkrat nas 
je že spodil od dama... Sam je 
potem vzel denar in toliko časa 
pil, dokler ni zapil vsega. Potem 
je mater prosil odpuščanja in res 
mu je večkrat odpustila. Mi smo 
materi prigovarjati, naj se loči, 
pa kaj, ko ni dobila stanovanja. 
Zato svojega očeta ne ljubim ...« 

— *_
»Oče je bolehen, toda precej je 

sam kriv. kajti zelo rad pije žga
nje. In zaradi tega njegovega pi
jančevanja je družina zelo priza
deta . . . Vem tudi, da me ima zelo 
rad, toda jaz ga ne morem lju
biti. Spominjam se, koliko solza 
je preteklo zaradi njega in koliko 
je pretrpela mati. Nobenega le
pega spomina nimam nanj, pa če 
pomislim vse do svojega šestega 
leta nazaj. Spominjam se mno
gih večerov in noči, ko sta se 
tepla z materjo ... Dostikrat smo 
morali zbežati v noč in stati zu
naj na snegu ali dežju. Se vedno 
ga vidim, kako srečen je v go
stilni in kako nesrečen, če je 
doma. Kako išče prepir samo za
to, da bi lahko šel potem pit. Za
to jaz očeta ne morem ljubiti in 
ga tudi ne bom ...«

-- * --
»Očeta že dolgo nisem videla 

in ga tudi ne želim videti. Res 
je, 'da je skrbel zame, toda vedno 
je bil ' pijan. Domov je prihajal 
pozno ponoči. Mati ga je vedno 
čakala. Ko je prišel domov je za
čel razgrajati. Večkrat je večerjo 
vrgel po tleh, potem pa sta se z 
mamo tepla, včasih tudi tako, da 
je tekla kri. Mene ni nikdar uda
ril, toda jaz sem ga zasovražila. 
Mati si je prizadevala, da bi bil 
boljši, toda on je kar naprej pil. 
Nikoli ni vzdržal dolgo v službi. 
Včctnh ga tudi dalj časa ni bilo 
domov. Ko sem videla, kako mati 
trpi, sem se tako navezala nanjo, 
da brez nje sploh ne bi mogla 
živeti... Zdaj sva končno sami 
in živiva lepo v miru.«

je samo nekaj izpovedi 
otrok, ki so prikrajšani za dru
žinsko^ srečo, lahko pa bi jih na
šteli še več^ in hujših. Prepričani 
smo, da bi še tako trdo srce mo
ralo ganiti to, kar so njihovi otro
ci na tako preprost in iskren na
čin povedali.

Če ta sestavek doseže samo to, 
je tudi to že nekaj.

Središče za vzgojo vodnikov ob Kolpi? KULTURNO PROSVETNE VESTI

V domu Svobode Kočevska Reka
Po ustanovitvi enotne Okrajne tobusni cesti v Poljanski dolini, 

zveze za telesno kulturo v Ljubija- Kraj ima vodovod, elektriko, do-

V zadnji številki našega lista množičnih organizacij kar najbolj
lahko preko zime uredimo, da nas smo pisali, da imajo za razvoj kul- naslonila na želje in potrebe svo-
pomladi nič ne bo zadrževalo ures- turnega izživljanja v klubih zaen- jih članov. Material, ki so ga dali

ni še je njen delokrog zelo" pove- voljno kmečko zaledje za nabavo ničiti to lepo zamisel, ki ne bo ko- krat najboljše pogoje na Rudniku, na statistično obdelavo, pa je že
čal z ozirom na prejšnje potrebe hrane, prikladne zveze za dovoz ristila samo vzgoji tečajnikov tem- K temu pa moramo pristaviti, da ob površnem pregledu pokazal, da
posameznih okrajnih zvez, in šport- ostalih potrebščin iz Kočevja itd. več bo tudi pripomogla k spozna- so v Kočevski Reki morda še na si ljudje (100 anketirancev!), Že
nih podzvez in Okrajne zveze Par- Poleg tega so tu na razpolago lepi vanju naših krajev in propagandi boljšem. Odkar so uredili novi kul" le v prvi vrsti na primeren način
tizan Ljubljana. Že samo pomanj- prostori za razpored taborišča in za turizem, ki je v naših krajih še turni dom, ki mu zlepa ne najde- podano gradivo za splošno izobra-
kanje vodnikov v partizanskih dru- ureditev športnih igrišč in telo- tako boren kljub krajevnim lepo- mo enakega, imajo vse osnovne ževanje, na drugem mestu pa spo-
štvih je pereče in težavno zaradi vadišč za tečajnike, široka struga tam.
hitrega porasta mladinskih odddel- Kolpe ima razne globine bistre in Kot osnova tega centra bi bila leno širino in globino.

pogoje, da se delo razvije v zaže- znavanje z našo socialistično iz
gradnjo, gospodarsko problematiko

kov v društvih, zaradi raznoterosti tople vode. Lepa okolica nudi raz- zidana kuhinja s kletjo in shram- Kulturni dom v Kočevski Reki in za dogajanja v svetu. Razumlji-
vadbe in potrebe po vodnikih za ne možnosti za izlete in razvedrilo bo zmogljivosti do 150 obrokov stoji ob cesti pred naseljem na vo je na prvem mestu želja po višji
posebne športne panoge, ki se vse poleg tega tudi ribolov, kopanje, dnevno, jedilnica in ambulantna vzvišenem prostoru. Notri je kino izobrazbi, ker ta olajšuje razume-
bolj razvijajo v društvih. Potrebna veslanje itd.
pa je tudi izpopolnitev znanja sta- Partizan Kočevje pozdravlja to 
rejših vodnikov v posebnih šport- zamisel komisije za kadre pri

razreda v izpopolnjeni obliki zrno- krajevnimi činitelji podprl in ukre- 
gljivosti vsestranske telesne vadbe nil vse, da bo organizacija in usta-

kulturo posebna komisija za kadre.
Predsednik komisije, tov. France 

Borko, se je mudil minuli teden v 
Kočevju, kjer je razpravljal s pred
sednikom Partizana, tov. Tonetom 
Čukom in podpredsednikom An
drejem Arkom o več važnih vpra-

soba, ostalo pa bi bilo nameščeno dvorana s 150 sedeži, v kateri tri- vanje vsega v našem življenju in
v lesenih letnih hišicah in v šo- krat tedensko, ob sredah, sobotah delu, ker širi duševno obzorje, dvi-
torih. Iz te osnove tečajniškega ta- in nedeljah vrte pester filmski pro- ga tudi kvaliteto dela, ker posredi

nih panogah. Gre tu predvsem za Okrajni1 zvezi za telesno kulturo v borišča bi se lahko razvil tudi do- gram; zraven je lepa telovadnica, no omogoča tudi dvig strokovnosti,
društvene vodnike t. j. vodnike III. Ljubljani in jo bo tudi z ostalimi datni del taborišča, ki bi služil za ki jo redno uporablja tudi osnovna Poseben odbor, ki so ga sesta-

oddih in razvedrilo ostalih članov šola za šolsko telesno vzgojo, za vili iz najdelavnejših, bo napravil
partizanskih in Športnih društev stavbo je krita veranda, kjer je dober program dela za nastopajočo

v društvih. Zato je bila ustanov- novitev tega centra čim prej ste- našega okraja. O razvoju in po- prostor za namizni tenis, ob domu dobo, ko kmetijsko delo nekoliko
ljena pri Okrajni zvezi za telesno kla in se uresničila. Vse priprave teku priprav bomo še poročali. pa se razvija lep park. V levem poneha. Pri tem so v Kočevski Reki

‘ ‘ krilu pa je klubski prostor, kjer mnenja, da ne kaže cepiti sil V več
1-7 a 1\TTA ATT 7’/^lCuT1T rpr t ttvt rn a 71 /r se lahko nabere tudi do 40 obisko- skupin, ampak morajo vsi delati

V UO 1 1 Ul/ I U I1V I illVJ valcev. Takoj v soseščini je ljudska skupno. Poleg filma, ki je že reden
knjižnica, ki trenutno razpolaga z gost in so ljudje že vajeni gledati

TOMOSOV AVTO invalide in avtomobilov na tri ko- nekaj nad 2000 zvezki, d asi je nje- dobre filmske predstave, se dobro
ŽE PRIHODNJE LETO lesa pod težo 400 kg ter za avto- na kapaciteta pripravljena za 7000 razvija šahovska sekcija, namizni

Vedno večje je pri nas povpra- mobile za prevoz ljudi z največ zvezkov, kar pa se bo napolnilo šele tenis, potrebno bo pa vzpodbuditi
šanjih nadaljnjega razvoja in raz- sevanje po osebnih avtomobilih, osmimi sedeži. z leti. Posebnost knjižničnega pro- člane še za druge športne panoge,
širitve telesne kulture v tem naj- Kljub za naše pojme visokim ce- Šoferske izkaznice bodo veljale štora je v obliki in praktičnosti Klubsko življenje pa bo prilagoje-
oddaljenejšem kotičku našega okra- nam> saj stane majhen avtomobil pet let od dneva, ko so bile izdane knjižnih polic. V osmih nadstrop- no željam, pri izobraževanju odre
ja in o možnosti ustanovitve stal- najmanj 800.000 din, je samo v Slo- ali podaljšane. Izkaznica pa ni po- jih so police izdelane tako, da je slih pa bo težišče na splošno iz-
nega centra za vzgojo kadrov ob veniji več tisoč prijav za domač trebna za upravljanje biciklov z možno posamezen, okrog pol metra obraževalni in kmetijski plati.
Kolpi preko poletja. To vprašanje avto Zastava-Fiat 600. Pravijo, da motorjem, mopedov in delovnih dolg del police sneti s knjigami — * —
nas posebno zanima in bomo o bl lahko takoj prodali v Sloveniji strojev, katerih teža ne presega vred, kar olajša delo knjižničarju, ,
njem poročali podrobneje. najmanj 5000 osebnih avtomobilov. 400 kg. Za mopede veljajo motorji bo pa tudi zelo prikladno za prost 0 ŠOLSTVU NA PLENUMU

' Ker ima kočevski Partizan že Nedavno smo omenili, da tudi izpod 50 ccm. Osebe, ki upravlja- dostop bralcu do knjižne police. (Nadaljevanje s 1. strani)
precej izkušenj s taborenji ob Kol- v tovarni motornih koles »Tomos« jo takšna vozila, pa morajo imeti Prostor je praktično izkoriščen z prj oserrtletkah je treba že letos
pi, kjer je organiziral že več ta- v Kopru pripravljajo proizvodnjo potrdilo, da poznajo predpise o vmesnimi policami, tako da niso le organizirati oddelke za pošolsko
bor j en j tečajniškega tipa, smo pe- osebnih avtomobilov. Čeprav to- prometu na javnih cestah. Ta po- 0b stenah. izobraževanje, vse tiste, ki nimajo
ljali tov. Borka na Kolpo, kjer naj yarna licenco še ni kupila, dajejo trdila pa bodo na podlagi izpita liz- V prihodnje pripravljajo dve po- popolne osnovnošolske izobrazbe,
bi bil po mnenju domačinov po- najboljše pogoje Francozi, in sicer dajala avto-moto društva. tujoči knjižnici, za Borovec in za pa zainteresirati, da si to izobrazbo
stavljen tak center, da bi mu tako tovarna »Citroen«. Po tej licenci bi Primože. Ljudje pridno segajo po pridobe.
predočili in dokazali, da dolina izdelovali majhen štirisedežni avto VELIKA TRGOVINA knjigah, posebno v zimskem času. Stalna naloga Zveze komunistov
Kolpe nič ne zaostaja za ostalimi z motorjem 500 ccm, ki bi zmogel V petek so v Beogradu odprli Kulturni dom v Kočevski Reki pa mora biti povezava in pomoč
do sedaj že toliko znanimi in s 2.3 konjskih moči in največ 80 ki- drugo največjo trgovino v državi. je ne samo zbirališče bralcev, te- učiteljem in vsem, ki se ukvarjajo
propagando podkrepljenimi turi- lometrov na uro. . Blagovnica, ki se imenuje »Beo- lovadcev, ki pa še niso dovolj raz- z vzgojo in izobraževanjem. Pred
stičnimi kraji. Res, da smo neko- Nekateri so avtomobil že krstili, grad« je v štirih nadstropjih, ki gibani, ampak tudi kraj, kjer po- pričetkom pouka v jeseni pa naj bi
liko »od rok« ali tudi v druge kra- jme mu naj bi bilo »Spaček«, ker so med seboj povezana s premič- slušajo predavanja Ljudske univer- sklicali sestanek z učitelji in pro-
je je treba potovati z vlakom ali ni posebno lepe zunanje oblike, je nimi stopnicami. V trgovini bo tudi ze. y pretekli sezoni so imeli 9 fesorji ter se z njimi pogovorili o
avtobusom. Cesto se mladi šport- pa Zelo vzdržen in primeren za vse banka za potrošniška posojila. predavanj, ki so bila vsa dobro sklepih te razširjene seje in vseh
niki, ko pridejo v Kočevje pri to- ceste. Tovarna »Citroen« ima pro-_________  _____________________  obiskana, saj je povprečen obisk drugih nalogah ter problemih v no
žu jejo, kako je to daleč od Ljub- jzvodnjo v Franciji razprodano za 96 poslušalcev. vem šolskem letu. Tudi kolektivi
ljane pozabijo pa, da je ta^ razdalja <jve ieti v naprej. IŠČEM STANOVANJE Svoboda je ob koncu sezone iz- naj bi se v bodoče več zanimali za
ravno tolika, kot od Kočevja do Prednost avtomobila je tudi v Lepo nagrado prejme tisti, ki bi vedla med prebivalci posebno an- gmotne in druge težave naših šol.
Ljubljane, pa ni še noben kočevski tem, da ga je zelo lahko preure- mj pomagal, da mi nudi sobo za keto, s številnimi vprašanji, s ka- Na koncu seje so obravnavali še
športnik potožil, kako daleč je <jiti v majhen kamion. »Tomos« pri prav tako lepo mesečno najemni- terimi je želela dobiti mnenje o nekatere druge probleme, imenovali
Ljubljana in smo na vseh večjih proizvodnji, kot kaže, ne bo imel no m0rda za pol leta naprej — v kulturni dejavnosti, o izobraževa- so tudi posebno komisijo, ki bo
telovadnih in športnih prireditvah vegjjb težav, saj ima že vrsto stro- Kočevju. Sobo rabim največ za leto n ju, razvedrilu in zabavi, tako da raziskala nekatere nepravilnosti v
polnoštevilni pa četudi smo poto- jev> orodja in naprav, ki jih je z in poi. Naslov na upravi lista. bi svoje delo ob podpori drugih osnovni organizaciji »Tekstilane«.
vali v živinskih vagonih. V tej dobi manjšimi spremembami moč upo-
tehnike ne bi smelo sploh biti go- rabit,i tudi za proizvodnjo avtomo-
vora o razdaljah, saj so minili ča- bilov.
si, ko smo se vozili na zlete na £e bodo uresničili nove načrte,
Iojtrnem vozu. Je tu že malo pre- po »Tomos« začel v kooperaciji s 
tirane komodnosti v naši mladini. Francozi proizvajati te avtomobile 
Še iskali bomo kraje, kjer se bo- prihodnje leto. 
mo lahko skrili pred hrupom mo
derne tehnike in tak mirni koti- ZA MOPED JE TREBA IZPIT!
ček je lična vasica Dol ob Kolpi, izdani so novi predpisi o izda-
za katerega se je navdušil tudi to- janju dovoljenj voznikom motornih
variš Borko in odločil, da ga bo VOzil. Po novem pravilniku je mo- KOLEDAR
predlagal za enega izmed treh te- g0ge izdati vozniška dovoljenja za avgusta — Miran
čajnih središč, ki jih namerava upravljanje motornih vozil, ki so edelja, 9. avgusta Janez 
Okrajna zveza za telesno kulturo razdeljena v šest kategorij. Ponedeljek, 10. avgusta — Lovrenc
ustanoviti prihodnjo pomlad. Šoferji amaterji bodo dobili do- 0r®k, 11. avgusta Aleksander

Dol ob Kolpi ima za tak vadni- voljenja za upravljanje motociklov ]l21' 1
ški center vse pogoje. Leži ob av- s prikolico ali brez nje, vozil za „ ?el<' avgust _ j

UPRAVNI ODBOR POSLOVNE ZVEZE 
ZA GOZDARSTVO IN KMETIJSTVO KOČEVJE

Obvešča vsa društva in organizacije, da v letu 1959 
nima nobenih sredstev za razne denarne podpore, zato na 
poslane prošnje tudi ne bo odgovarjal.

Petek, 14. avgusta — Demetrij

GIBANJE PREBIVALSTVA 
LOŠKI POTOK

Rodila je Bačnik Ivana, gospo
dinja iz Malega loga 22 — dečka 
Franca.

Umrla sta: Grže Ivana, roj. Lav

KOČEVSKA REKA: 8. in 9. avgusta ZAHVALA
poljski film »Kanal«; 12. avgusta Prav iz srca se zahvaljujem vsem 
sov j. film »Spomladanske slane«; najinim sorodnikom in prijateljem 
15. in 16. avgusta amer. barvni za njihovo gostoljubnost in naklo- 
film »Dva tedna ljubezni«. njenost za čas najinega obiska v

RIBNICA: 8. in 9. avgusta itali- domovini po 47-4etni odsotnosti, 
janski film »Kronika siromašnih Posebno naj velja zahvalai sestri' 
ljubimcev«; 15. in 16. avgusta Mariji Ilc in njeni hčerki Mici iz 
francoski film »Na smrt obso- Gorenje vasi, za prvorstno po- 
jeni je pobegnil«. strežbo. Vse še enkrat prav toplo

SODRAŽICA: 8. in 9. avgusta jti- pozdravljava. Ostali nam boste v 
gosi. barvni film »Pop Čira in nepozabnem spominu. Jože in Mici 
pop Spira«; 15. in 16. avgusta Starc, Cleveland, Ohio, ZDA. 
ameriški barvni film »Med nebom
in zemljo«. ZAHVALA

rič, kmetovalka iz Malega loga 2, VELIKE LAŠČE: 8. in 9. avgusta Ob težki in nenadomestljivi iz-
stara 69 let in Šega Franc, pre- in dobrega

Obrtno proizvodno podjetje

,DOM“ — KOČEVJE
sprejme takoj v službo:

S 2 kovinostrugarja,
• 1 elektrovarilca,
S 1 nabavnega referenta 
S in več pomožnih delavcev za delo 
S v kovinski delavnici.
S Osebni prejemki po tar. pravilniku

KOSTEL
Rodila je Perenič Biserka, go

spodinja iz Pirč 18 — dečka Ivico.
Umrli sta: Mavrovič Marija, go

spodinja iz Fare 19, stara 78 let 
in Klobučar Neža, roj. Grgorič, pre- 
užitkarica iz Padova 2, stara 87 
let.

RIBNICA
Rodila je Perušek Albina, gospo

dinja iz Jurjeviče 4 
Bredo.

FRANCA ZAMIDE

indijski film »Zvezda Indije«. gubi našega ljubega
užitkar iz Travnika 4, star 87"let. DOBREPOLJE: 8. in 9. avg. itali- moža in očka

janski cinemascopski film »Očetje 
in sinovi«; 12. avgusta ameriški
film »Po sledi ubijalca«; 15. in se prisrčno zahvaljujemo vsem, ki 
16. avgusta mehiški film »Umi- so nam izrazili sožalje, nas tola- 
ram srečna«. žili in nam pomagali v najtežjih

PONIKVE: 13. avgusta amer. film dneh. Posebna hvala vsem sosedom, 
»Po sledi ubijalca«. tovarišu Žagarju in kolektivu Kle-

LOŠKI POTOK: 9. avgusta jugoslo- parstva za vso pomoč in vsem, ki 
vanski film »Ne obračaj se sin- so mu poklonili toliko lepega cvet
ko«; 16. avgusta nemški barvni ja in vencev in ga s takim prizna

jo,,., film »Lažni kapetan«. njem in v tako lepem številu spre-
deklico OSILNICA: 9. avg. italijanski film mili do njegovega preranega groba.

»Neapeljsko zlato«; 16. avgusta Iskrena zahvala tudi vsem govor
Umrla ie Adamič Uršula roj. češki barvni film »Kod in kam«, nikom za poslovilne besede, godbi 

Ravnikar, gospodinja iz Ribnice 65, BROD NA KOLPI: 8. in 9. avgusta in pevcem za žalostinke ter vsem 
stara 71 let. jugoslovanski film »Crm biseri«; njegovim osebnim prijateljem.

15. in 16. avgusta ameriški film Žalujoča družina Zamida
SODRAŽICA »Veselo izkrcevanje«. in sorodniki

Umrli so: Bartol Franc iz Jelov- PREDGRAD: 8. in 9. avgusta ju- 
ca 10, star 88 let, Mihelič Olga iz goslovanskl film »Opsada«; 15. in

16. avgusta francoski barvni film 
»Plavolasa zvodnica«.Gorenjih Lazov 8, stara 26 let in 

Košmrlj Helena roj. Gornik iz JaJ- 
nežev i — Gora, stara 87 let.

ČESTITKI
Dobri in skrbni svakinji Slavi 

Vidoševič iz Kočevja želi vse dobro 
in veliko zdravja za njen 50. rojstni 
dan Antiča.

-- * --
Naši dobri mami Mariji Perenič,

Stanovanjska uprava Rudnik-Kočevje
Vam nudi:

cementno zidano opeko (votlake)
40 X 25 X 20 ter prezidno opeko 
40 X 10 X 20 po zmerni ceni z mešanico 
materiala cement-pesek ali cement- 
pesek-premogovni ogorki po naročilu.

Vse informacije dobite pri Stanovanjski upravi Rud
nik—Kočevje

DEŽURNE TRGOVINE
KOČEVJE Dežurno službo imajo: v soboto,

Rodile so: Tekavčič Marija, de- dne 8. avgusta, od 7. do 12. ure in 
lavka z Mahovnika — deklico Ma- od 16. do 18. ure, trgovina »Po- Slovenska vas 50, pošta Stara cer-
rijo. V novomeški porodnišnici pa trošnik«, Reška cesta. V soboto, kev, želimo za njeno dvojno prazno
st) rodile: Marič Kristina iz Kočev- 15. avg. ob istem času, ima de- vanje vse dobro, predvsem zdravja,
ja, Reška c. 13 — deklico Sonjo, žurno službo trgovina »Prehrana«, ki ga najbolj potrebuje — hčerka
Križ Pavla iz Kočevja, Novomeška Trg svobode. Joža iz Canade z možem Jankom in

Žena: Kaj hočeš, da ti kupim za c. 5 — deklico Cvetko, Šmigoc Vera PREKLIC otrokoma Bojano in Matjažkom.
rojstni dan, Filip? iz Kočevja, Rudnik 23 — dečka Obžalujem in preklicujem žaljiv- Vsem ostalim pa lep pozdrav!

Mož: Nič, draga moja, saj nimam Srečka, Kugler Terezija iz Kočevja, ke, izrečene o Erent Mariji iz Bos- _______________________________
nič denarja. Rožna ul. 6 — deklico Alenko, Vi- ljive loke št. 9. Štimec Zorka, kme-

POZNA JO die Ivanka, zobna asistentka iz tovalka iz Bosljive loke št. 8. Izdaja in tiska ČZP »Kočevska tisk«

ZA SMEH IN DOBRO VOLJO 
NE MARA NIČESAR

»Hm tale je pa fletna, ali se ti Kočevja, Ljubljanska c. 14 dečka 
ne zdi?« Marjana, Sabljak Marija iz Kopriv-

»Strinjam se.« nika 3 — deklico Ireno.
»Ali veš, kje stanuje in kako se

piše?«
»Vem, saj to ja moja žena!«

KAJ BO POČEL
Tako Janez, v pokoj greš, kaj boš 

pa sedaj počel ?
I, kaj neki! Dopoldne bom šel na 

špancir, da bom popoldne prost!

KINO
JADRAN, Kočevje: od 7. do 9. av

gusta angl. cinemaskopski film 
»Interpol«; 12. in 13. avg. argen
tinski film »Andaluzijska ljube-

, J v Kočevju. Urejuje uredniški odbor 
PRODAM * — Odgovorni ured. Matija Cetinski

Ugodno prodam motorno kolo v Uredništvo in uprava V Kočevju, 
dobrem stanju, znamke »Ardi«, Ljubljanska cesta 14a, telefon 3-89. 
200 ccm. Naslov na upravi Novic. Naročnina je din 400. , polletna

din 200.— in je plačljiva v naprej. 
IZGUBLJENO Za inozemstvo je din 800.— oz.

Izgubil sem siv »šprican« suknjič 2,5 ameriškega dolarja. Tekoči račun 
28. julija od Nemške vasi do L o- 600-713

zen«; od 14. do 16. avgusta a me- žin. Poštenega najditelja prosim, 1-265
riški barvni cinemascopski film naj javi na naslov: Klun Janez, pri KB, podružnica za Kočevje. — 
»Deževje prihaja«. sedlar, Kočevje. Poštnina plačana v gotovini.
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POSREDUJEJO
Zelo se mi dopade Ljubljana in 

bi se želela tam stalno zaposliti. 
Prosim Vas, da mi sporočite kam 
in na koga naj se obrnem. Želela 
bi delati v kaki tovarni.

Malnar Djuvdja, Vode
Obrnite se na Biro za posredo

vanje dela, Ljubljana Gosposvet
ska cesta 17/11. Povejte svoje že
lje in povedali Vam bodo kake 
so možnosti. Vedeti pa je treba, 
da je v Ljubljani zelo težko do
biti stanovanje, nekvalificirane 
ženske delovne sile je zelo veliko 
in je težko dobiti zaposlitev v 
tovarni ali pisarni, lažje pa je v 
gospodinjstvih._*__

Sem zvesta obiskovalka kino 
predstav in me zanima, zakaj se 
v naši ixtsi predvajajo samo slabi 
filmi, tako da nekateri gledalci 
že na sredi predstave zapustijo 
dvorano?

L. M.
Žal niste navedli, za katero vas 

in kateri kino gre. Reči moramo, 
da Kočevje nima slabših filmov 
kot ostala velika mesta, da pa 
predvajajo po manjših kinemato
grafih našega območja res stare 
in slabše filme. Res so filmi 
dragi, toda z malo truda, da da
mo za zgled Dobrepolje, bi se na 
podeželskih kinematografih le 
marsikaj lahko uredilo.

— * —

Prijateljica ima precej domiš
ljavega fanta, ki hoče biti precej 
učen in pogosto uporablja tuje 
izraste. Te dni me je zaupno vpra
šala, kaj pqmeni »flert«. Pekla 
sem, da vem, da pa mi mora po
vedati, zakaj jo to zanima. Rekla 
je, da ji je fant rekel, da jo ljubi 
flert. No, razočarala sem jo, ker 
odgovora nisem vedela, pa pro
sim Vaše hitre pomoči.

Radovedna Vesna

Flirt je angleška beseda, ki se 
izgovori flert In pomeni dvor
jenje brez resnih namenov, ali 
ljubimkanje zaradi posebnih že
lja in namenov.

Ko odhajam iz šefove pisarne, 
pozdravim z »ndsvidenje«, on pa 
mi vedno odgovori »adio«. Vem, 
da je po bontonu prav, da se 
pozdravljamo z istimi pozdravi. 
Tako ni lepo, če nekdo pozdravi 
z »dober dan«, pozdravljeni pa 
odgovori z »zdravo«. Ker sovra
žim tujke, sem nekega dne, ko 
sem šla iz pisarne, pozdravila 
šefa z »zbogom«. Težko bi ver
jeli, kaj se je vse zgodilo.' Ko
liko sem jih slišala zaradi tega 
in nemalo, da nisem prišla pred 
disciplirisko sodišče. Kaj menite, 
ali je imel šef prav?

Nesrečna Marica
Ni! Italijanski pozdrav »adio« 

(a = z, dio = bog) je isto kot 
slovenski »zbogom«. Menimo, da 
ta pozdrav spada v preteklost in 
ga danes praviloma ne uporablja
mo več. _*_

Pri odkupu prašičev v Velikih 
Poljanah so nas nakupovalci oško
dovali tudi do 5000 din. Kam naj 
se obrnemo, na upravno oblast 
ali na sodišče?

Naročniki iz V. Poljan
Najprej bi se bili pogovorili z 

odkupovalcem in zadrugo. Če ste 
to, kar navajate, ugotovili šele 
kasneje in pri zadrugi ne uspete 
z upravičenimi zahtevami, se obr
nite na Okrajno sodišče v Ko
čevju.

flipjr/z tNAS/H<uaMfM
jd
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31 let učiteljica v Strugah
Tiho, kakor je živela zadnja leta 

med nami, se je od nas po 31-let- 
nem službovanju na osnovni šoli v Z enakim elanom je delala tudi 
Strugah poslovila od nas Štefanija zadnja leta.
Šmalc.

Le pet let je službovala izven 
našega kraja. Ves ostali čas je pre
živela v Strugah in vzgojila v dol
goletnem službovanju tri genera
cije.

GRINTOVEC OB KOLPI 
Grintovec je majhna vasica pod 

vznožjem Loške stene, na cesti, ki 
s tem, da je bila šola v Strugali veže Čabar-Delnice-Kočevje. Šteje 
med najboljšimi v bivšem okraju. šest,,hlš’ toda odkar imamo zgrajen
Z enakim elanom le delala tudi VlseČ1 mOS‘ SeZ KolP°- Je P09*1®vas pomembna. Hrvaške vasice Ka-

V zadniih letih so bili doseženi »č - Požar - Podgora - Zakrajc in

zraven in pomagala po svojih mo
čeh. Najlepši spomenik pa si je 
postavila s šolo v Strugah, ki je 
bila zgrajena v času, ko je bila

Ko gledamo sedaj, ko se od nas šolska upraviteljica.
poslavlja, vidimo njene učence. 
Skozi njene razrede je šel ves se
danji rod. Mnogi njeni nekdanji 
učenci, ki jim je vlivala v glavo 
šolsko učenost, so daleč po svetu. 
Vsem pa je ostala v najlepšem 
spominu in nikoli ne bodo pozabili 
smehljaja na njenih ustnicah in 
njenih toplih besed, pomešanih z 
dialektom ribniške govorice.

Med nami je bila skozi vso dol
go dobo okupacije — bila je za
vedna slovenska učiteljica in vzgo
jiteljica in vztrajala v vsem hu
dem s svojimi ljudmi. Za svojo za
vednost in plodno delo je bila pred 
nekaj leti odlikovana.

Po osvoboditvi je kljub rahlemu 
zdravju smelo prijela za delo pri 
vzgoji mladega naraščaja v socia
listični domovini. Z vsem srcem se 
je spet vsa posvetila svojemu po
klicu. Njeno delo je bilo poplačano

Tovarišica Šmalčeva! Za Vaše ne
sebično delo med nami pri vzgoji 
našega mladega rodu in vse, kar

tovec. Le težko je potnikom ob 
slabem vremenu in v zimskem ča
su, ker ni pokritega postajališča. 
Avtobusi odhajajo v zgodnjih ju
tranjih urah, zato bi bila potrebna 
vsaj mala utica, ali pa gostinski 
obrat, ki bi bil potnikom potreben. 
Vaščani so zelo ponosni na viseči

SLISJS. TS .SV""/"1!: m=s, in,e „,h»„J„jejo ljudmi ob-toplo zahvalo! Mi vsi, ki ste nas 
vzgajali, se Vas bomo vedno spo
minjali in imeli na Vas najlepše 
spomine. Kadar koli boste prišli 
med nas, Vas bomo sprejeli tako, 
kot to zasluži najboljši prijatelj.

VESELO NA NOVEM IGRIŠČU 
Na novem igrišču v Predgradu 

je sedaj že napravljeno lepo keglji
šče in prostor za balinanje, kakor 
tudi prostor za odbojko. Za otroke 
pa pripravljajo igrišče z gugalnico. 
Ob nedeljah je na tem lepem igri-

lasti, ki jim je pomagala pri iz
gradnji! -Štirn

VLADIMIR POJE 
Rojen je bil 3. 4. 1927 v Novem 

kotu. Ko so prišli v ta kraj prvi 
partizani, je začel kot zaveden 
mladinec takoj sodelovati z njimi. 
Zbiral orožje, hrano in drugo za 
partizansko vojsko. To delo je 
vestno opravljal ves čas, dokler 
ga niso ujeli Italijani in ga in
ternirali v taborišče na Rab. Na 
Rabu je bil od 29. 6. 1942 do 8. 9. 
1943. Po kapitulaciji Italije je kot 
prostovoljec vstopil v Šercerjevo 
brigado. Napredoval je za vodnika. 
V bojih je bil hraber. Po povratku 
iz neke patrole je padel skupno S 
tovariši pod streli nemških oku
patorjev pri Slovenski Bistrici 8. 1. 
1945.

FRANC VESEL
Doma je bil iz Podpreske, kjer 

se je rodil v mali kmečki družini 
leta 1924. Ko so se pojavile v maju

Prvo srečanje s partizani
Septembra 1941. leta sem v bli- Partizan odgovori s puško, s ka- 

žini doma v bukovem gozdičku tero zamahne po zraku. Da, to so 
grabila listje. Njegovo suho šume- prav gotovo partizani, kajti četni-
nje in žvrgolenje ptičkov me je 
prevzelo, da sem bila globoko za
mišljena. Nenadoma se mi zazdi, 
da nekdo hodi po gozdu. Prisluh
nem. Res, pokanje suhih vej je bilo 
čuti vedno bliže in po šumenju su-

ki morajo biti drugačni, tudi ne 
bi tako lepo govorili z menoj.

»Videla boš, kako jih bomo kma
lu pregnali od tukaj, pa ne samo 
od tu, z vse naše zemlje!«

»Če je tako, pojdem z vami tudi
šču vedno živahno. Otroci se igra- bega listja sem sklepala, da gre več jaz,« rečem pogumno, kar morem.
jo po svoje, pod zeleno lipo igra 
tamburaški zbor, mladina pa pleše.

J. S.

Jxijina me je cazačatala
Najprej Vam pošiljam vsem prav ker vam tujina ne more nuditi niti 

lepe pozdrave. Sporočam Vam, da delček sreče, ki jo lahko da edino 
sem prejel Vaš cenjeni list, ki me domovina. Potem je na ves glas 
je zelo razveselil. Vedno bom Vaš zakričal živel CK KPJ. To je bilo 
naročnik. Iz Novic sem razbral, da za Zveriča usodno. Po dveh dneh 
domači kraji zelo lepo napredujejo, so ga zaprli. Zdaj je na policiji v 
Veseli me tudi, da podjetje »Zidar« Melbourneu. Avstralske oblasti mu 
lepo napreduje. Vsemu kolektivu zamerijo tudi to, ker je govoril čez

ljudi. V tem sem že zagledala ne
znane moške obraze. Postalo me je 
strah. Kdo so? Kaj hočejo?

»Zdravo, deklica!« me ogovore 
vsi hkrati. Eden je imel puško, 
drugi pa samo palice. Sedem jih je 
bilo.

Najmlajši se glasno zasmeje: 
»Saj se nas bojiš!« Tudi jaz se 
zasmejem in pravim: »Res šem se 
vas ustrašila, ko ste me tako ne
pričakovano presenetili. Ampak, saj 
še zdaj ne vem, kdo ste?«

»Povedali smo ti,« se oglasi
»Kaj delaš, deklica,« pravi eden prejšnji z nekoliko nejevoljnim gla-

prav lepe pozdrave in želje, da bi 
dosegali še lepše uspehe. Tudi jaz 
sem bil pred enim letom član tega 
kolektiva.

Dovolite mi pripombo: zelo malo 
pišete o tujini, oziroma življenju

kapitaliste in da bo ostal vedno 
trden Jugoslovan, kljub temu, da 
je odšel iz domovine.

To je drobec iz našega življenja, 
ki je vse prej kot lahko, kot si 
ga mogoče kdo doma predstavlja.

izmed njih.
»Saj vidite, listje grabim,« odgo

vorim polna zadrege. »Kaj pa vi 
iščete tod,« vprašam še vedno v 
strahu, kdo so ti tujci.

»Iščemo pridna in zavedna de
kleta, ki bi šla z nami!«

»Kako? Z vami? Kam pa gre
ste?«

»Borimo se proti sovražniku in 
ga hočemo pregnati z naše lepe 
zemlje,« odgovore utrujeni. Pose-

som, »in nikar se nas ne boj, toda 
trudni smo in lačni, bi se dobilo 
pri vas kaj za pod zob?«

Pomislila sem in se takoj spom
nila: »Samo s kruhom vam lahko 
postrežem«, sem pohitela, »drugega 
nimamo pri hiši.«

»Oh,« vkliknejo vsi hkrati, »saj 
je tudi kruh dober.« Planila sem 
in v skoku izpustila grablje ter 
stekla. Tedaj me prestreže trda 
moška roka in srce mi je kar po-

na tujih tleh. Da, v tujini živimo Poslal sem Vam tudi nekaj foto- 
trpini. Kakor jaz, so se tudi grafij iz Avstralije oziroma od na 
mnogi drugi že razočarali nad tu- ših izseljencev. Imamo tudi svoje 
jino. Domovino so zapustili lahko- nogometno društvo, v katerem so 
miselneži in tisti, ki jim je delo sami Jugoslovani. Če nasprotnika 
smrdelo in so mislili, da se tu ce- premagamo, jim ni prav. Takrat 
dita med in mleko. Tudi jaz sem pravijo: ti vražji emigranti, kako 
bil iznenaden, ko sam stopil na so hitri in vzdržljivi! 
avstralska tla, ker sem si tujino Na kraju prav lepe pozdrave 
drugače predstavljal, v najlepših vsem naročnikom Novic. Zdravo!

dejo po tleh. Nastane kratek pre- skočilo proti grlu. Oči najstarejšega 
mor, ko gledamo drug drugega, iz sedmerice se ostro zapičijo vame 
Nato pa eden iz sedmerice šunko- in hladno vpraša: 
vito vpraša: »Ti, da ne greš po Italijane!?«

»Tovarišica, kaj je novega ? Kje »Ne,« si oddahnem, »če pa tako 
so Italijani?« in v njegovem vpra- mislite, rajši ostanem tu!« in sko- 
šanju je bilo čutiti, tega se še da- raj me obide ogorčenje, da so po

barvali. Sedaj gledam na te stvari 
drugače kot prej, ko sem živel v 
domovini. Zavedam se, da nisem 
storil prav in da ni lepo od mene, 
da sem zapustil domovino. Poznam 
dosti naših rojakov, ki pravijo — 
da bi bilo le mogoče priti domov! 
Tu pa je vmes ovira, ker je moral 
vsak podpisati za dve leti vnaprej.

Eden od naših rojakov, Vlado 
Zverič, po rodu Hrvat, nam je de
jal: Ljudje, kaj smo mi napravili, 
da smo zapustili svojo domovino. 
Zapustili smo svoje starše, brate, 
sestre, prijatelje, zapustili vse ti
ste, ki so nam bili najdražji. Mi 
smo podpisali in delamo za kapi
taliste. Žalostno je: mati domovina 
nas je postavila na noge, nas zre
dila in nam dala v roke kruh, mi 
pa smo se ji izneverili, jo zapustili. 
Nismo znali ceniti koristi, ki nam 
jih je nudila, dobrote in lepote. 
Komaj čakam, da mineta dve leti, 
potem pa se vrnem domov. Ko 
bom doma, bom govoril vsem lju
dem, kaj je in kaj nudi tujina in 
kako je treba služiti grenki kruh 
v tujini. Ne hodite iz domovine,

Alojz Jakšič, Robinnale,

nes spominjam, da je pripravljen 
kljub utrujenosti še tisti trenutek 
nadaljevati pot.

»Povsod jih dobite,« se zasme
jim, »se jih nič ne bojite?«

SPOMINSKI DNEVI
8. avgusta 1943 je bilo v Turkovi dragi pri Mozlju 

zborovanje Slovenske protifašistične ženske zveze.
10. avgusta 1942 je bil v Moskvi prvi sestanek Chur- 

chila in Stalina.
12. avgusta 1944 sta se v Neaplju sestala Tito in 

Churchil.
12. avgusta 1919 je bilo konec sovjetske oblasti v 

Prekmurju. Tega dne zasedejo Prekmurje jugoslovanske 
čete.

15. avgusta 1944 so partizani napadli belogardistični 
shod pri Novi Štifti in ga razbili.

15. avgusta 1944 se je začela zavezniška invazija v 
Franciji.

Avgusta 1941 je izdal Centralni komite SKOJ proglas 
s pozivom mladine vseh narodov Jugoslavije na oboroženo 
vstajo.

Avgusta 1941 so napadli partizani pri Turjaku itali
jansko kolono ter pobili več Italijanov.

mislili na kaj takega!
»Kar pojdi,« se nasmehne naj

mlajši, »samo pošaliti smo se ho
teli.«

Vedela sem, da to ni res. Vendar 
je bilo že mimo. Pohitela sem proti 
domu. Vzela sem kruh in natočite 
steklenico hruškovca.

Zelo jim je teknilo. Prigrizovali 
so kruh in pridno poplakovali hru- 
škovec. Ko so vse pospravili, so se 
odpravili.

»Na svidenje, tovarišica!« so po
zdravljali drug za drugim, vsak pa 
je pristavil še svoje ime. Danes 
se ne morem spomniti nobenega.

»Sami Ljubljančani smo«, se spet 
vmeša najmlajši. »Kje pa boš jutri, 
te bomo spet videli?«

»Lahko, če boste kje v bližini«, 
se poslovim tudi jaz.

In tako so postali naslednje dni 
moji stalni gostje. Naša hišica je 
stala na Samoti ob gozdu in pri 
nas so bili varni. Prihajali so utru
jeni in lačni, pni nas so se odpočili 
in nasitili kot bi bili doma. Tako 
sem postala aktivistka, najprej na 
terenu Kostel, pa potem tudi na 
banjaloškem rajonu. Prvo srečanje 
z našimi partizani pa mi bo ostalo 
živo v spominu vse življenje,

M. Mrzel

1942 prve partizanske edinice, se 
jim je takoj pridružil. Sodeloval je 
v raznih borbah in je bil hraber 
partizan. Julija 1942 je bil iz svoje 
edinice poslan po službeni dolž
nosti v svojo rojstno vas, kjer so 
ga ujeli Italijani. Na karabinjerski 
postaji v Dragi so ga mučili, toda 
kljub vsemu trpljenju ni ničesar 
izdal sovražnikom. Ustrelili so ga 
5. avgusta 1942. skupno z drugimi 
talci.

ZDRAVKO POJE
Pojetovi kmečki družini v No

vem kotu se je 10. 2. 1924 rodil 
sin Zdravko. Partizanom je začel 
pomagati že leta 1942. Nosil jim 
je hrano v gozd ter večkrat bil 
kurir. Italijani so ga v avgustu 
1942 internirali na Rab. Vrnil se je 
po razpadu Italije ter šel takoj v 
NOV. Padel je v bojih okrog No
vega mesta v aprilu 1944.

ISO PEJNOVIČ
Njegova rojstna domovina je bila 

Lika. Rodil se je 9. 5. 1907 v Smi
ljani pri Gospiču. Leta 1940 se je 
preselil v Slovenijo. V dragarskih 
vaseh je bil med prvimi, ki so za
čeli z organizacijo partizanskega 
gibanja — leta 1941. 9. 8. 1942 so 
ga Italijani ujeli. V Dragi so ga 
zverinsko mučili in nazadnje ustre
lili. Med ljudstvom je bil Pejnovič 
zelo priljubljen.

ALOJZ PANTAR
Rojen je bil v Novem kotu kjer je 

tudi dovršil osem razredov osnovne 
šole. Po končani šoli se je zaposlil 
kot gozdni delavec. V partizansko 
vojsko je vstopil že leta 1942. Iste
ga leta je bil zaradi izdajstva par
tizanskega taborišča ujet od itali
janskih fašistov v Kočevskem Rogu. 
Po 14-dnevnem mučenju so ga in
ternirali v Padovo, kasneje pa v 
Renicci. Po razpadu Italije se je 
vrnil v domovino in takoj vstopil 
v vrste partizanov. Padel je v boju 
z Nemci in belogardisti 12. 8. I944 
pri Rakeku.

ALOJZ KALIČ
Izhaja iz male kmečke družine iz 

Starega kota, kjer se je rodil 12. 7. 
1921. V partizane je vstopil že ta
koj v začetku, v bataljon »Miloša 
Zidanška«. Kasneje so ga Italijani 
aretirali in odpeljali skupno z osta
limi vaščani in internirali najprej 
na Rab potem v Gonars. Po kapi
tulaciji Italije je vstopil takoj v 
NOV — v IX, brigado. Tu je ostal 
do svoje smrti, ki ga je doletela v 
bojih v bližini Žužemberka skoro 
tik pred koncem vojne 22. aprila 
1945. Bil je hraber borec in pri to
variših zelo priljubljen.

BLAŽ MIHELIČ
Rodil se je 1906. leta v Črnem 

potoku v revni družini. Komaj je 
imel 14 let sl je že moral služiti 
kruh zase in za družino, v katar1 
je bilo 10 otrok. V partizansko voj' 
sko je vstopili 1943. leta. Bil j® 
na komandi mesta. Padel je v bojih 
z nemškim okupatorjem leta 1944.

JOŽE LIPOVEC
V njegovem življenjepisu beremo, 

da se je rodil v marcu 1902 v No
vem kotu. V stari Jugoslaviji se ni 
zanimal za politiko. Takoj, ko je
bila v njegovi vasi organizirana 
Osvobodilna fronta, je začel aktivno 
sodelovati in bil izvoljen v teren
ski odbor. Partizane je podpiral 
predvsem s hrano. Njegova aktiv
nost za NOV je prišla na ušesa 
Italijanom, ki so ga 1. avgusta 1942 
aretirali in odpeljali v Čabar. Tam 
so ga mučili. Moral si je celo iz
kopati jamo. Ustrelil so ga 5. av
gusta 1942. Zapustil je ženo in pet 
majhnih otrok.

Prvomajske izlete smo organizi
rali v bližnjo ali daljnjo okolico 
Kočevja, na Mahovnik, k izviru Rin- 
že, na Fridrihštajn, Ledeno jamo, 
Možel j in drugam. Zelo lep je bil 
izlet v Koprivnik, kamor smo se 
odpeljali z dvema kamionoma. V 
Koprivniku nas je sprejela množica 
ljudi iz Koprivnika in okolice, po
zdravil nas je z govorom tamkajš
nji revolucionar in komunist Rudi 
Podlogar. Tesno tovarištvo se je 
kovalo tudi z daljšimi izleti z ru
darji iz Trbovelj in Hrastnika, ka
mor smo tudi prirejali izlete. Or
ganizirali smo tudi izlet na Sušak 
in obiskali delavsko mladino in de
lavce v tovarni makaronov. Tudi 
na izlet Vzajemnosti v Kamnik nas 
je šlo d z Kočevja precej. Delo KPJ 
in SKOJ v Kočevju je bilo v letih 
do 1941 zelo plodno in aktivno pri 
vzgajanju naše mladine.

Poleg tega pa je napredna mla
dina delala tudi na kulturno-pro- 
svetnem polju. Društvena knjižnica 
Vzajemnosti se je obogatila z naj
novejšimi deli marksizma-leniniz- 
ma. S tesnim sodelovanjem knjiž
nice Delavske zbornice v Ljubljani 
se je stalno večal krog mladih bral
cev in se tako izobraževal v na
prednem duhu delavskega gibanja. 
V Vzajemnosti je bil močan kro
žek dramatikov in krožek recitator-

Ignac Jereb:

SKOJ JE VODIL ODLOČNO BORBO NA KOČEVSKEM
jev, med katerimi je bilo zelo ve
liko mladine. Te krožke je vodil 
Jože Šeško, ker je bil pa vedno 
oviran v tem delu zaradi zasledo
valcev režima, je preskrbel krožku 
dobrega režiserja iz zasavskih re
virjev, Staneta Dularja, recitator
ski krožek pa je vodil Dušan Brav
ničar. Dramatski krožek je naštu
diral več naprednih in revolucio
narnih del (n. pr. dramo »Zvestoba«, 
ki so jo igrali na odru dvorane 
hotela Trst v Kočevju leta 1936). 
Druga dela so izvajali na odru Vza
jemnosti na Rudniku. Dvorano dn 
oder smo preuredili sami s prosto
voljnim delom, in to z velikim ve
seljem in zanosom. Na tem odru 
smo igrali »Rdeče rože«, Cankar
jevega »Hlapca Jerneja in njegovo 
pravico« in druge prav tako zbo- 
fOjifiKe recitacije. V letu 1940 se 
jfe na odru Vzajemnosti prvič po
javil napredni Miklavž, ki je imel 
na glavi polhovko, bil obut v težke 
škornje in je bil predhodnik se
danjega Dedka Mraza. To vlogo je 
odigral Jože Hegler.

V letu 1940 pa je začela vsa de

javnost slovenske mladine na ko
čevskem prehajati v strogo ilegalo. 
Medtem ko se je nemškutarska 
mladina »Hitlerjungend« pojavljala 
že v vojaških formacijah javno, 
proti kateri tedanje oblasti niso 
ničesar ukrepale, so delo naše mla
dine stalno zasledovale in prega
njale. Več let pred vojno so pri
hajali v Kočevje nemški študentje 
med kočevske Nemce in med njimi 
propagirali za Reich. Ti nemški štu
dentje so slavili veličino Nemčije, 
njeno izobitelj itd. Tako je bila 
nemška mladina v predvojnem času 
vsa sfantazirana za Hitlerja in ve
liko Nemčijo.

Obsežna nemška propaganda in 
razne parole nemškega nacionalso
cializma so kočevske Nemce toliko 
sfantazirale, da so zadnja leta pred 
vojno opuščali obdelovanje zemlje, 
ki je stala zapuščena in neobdelana. 
Naš človek kljub temu ni mogel 
dobiti zemlje za obdelavo, Nemci 
mu jo niso hoteli dati, četudi je 
sami niso obdelovali. Bogati nemški 
posestniki so rajši pošiljali svoje 
sinove na delo v tovarne kot na

svoje polje, ki je stalo zapuščen*). 
Ti kočevski Nemci razredno niso 
bili zavedni, zato so jih tovarnarji 
rajši sprejemali na delo kot Slo
vence. Kočevarji so sprejemali vsa
ko plačo, ki so jo nudili deloda
jalci in na ta način z dela izpod
rivali slovenske delavce, ki so se 
z delodajalci borili za kolektivne 
pogodbe in višjo plačo, da bi lažje 
preživljali svoje družine. Ker je 
bilo veliko brezposelnih Slovencev, 
ki niso mogli dobit nikjer dela v 
tovarnah, so bili brezposelni Slo
venci prisiljeni delati na njivah ko
čevskih Nemcev za plačo po 7 dinar
jev na dan. Tako je kočevski Ne
mec zaslužil v tovarni na dan 20 
dinarjev in je za ta denar dobil 
lahko doma po dva delavca, ki sta 
delala na njegovem posestvu in mu 
je še ostalo 6 din na dan. V to
varni je trajalo delo po 8 ur, delo 
na polju pa od zore do mraka. Tako 
je kočevska kapitalistična gospoda 
delila delo Slovencem, po nemško 
»Krainerjem«, ki so bili prisiljeni 
prijeti za vsako delo, čfe niso ho
teli umreti od gladu.

Tako je bilo stanje Slovencev na 
Kočevskem pred vojno. Kočevski 
Nemci so bili rak rana na našem 
narodnem telesu, katero je najbolj 
živo občutil slovenski proletarec. 
Slovenski delovni človek na Kočev
skem je bil obdan od kočevskih 
Nemcev in živel tako v obupnih 
razmerah, za katere se niso za
nimali vladajoči krogi, ne politične 
stranke JRz' in JNS. Samo KPJ na 
čelu s tovarišem Jožetom Šeškom 
je stala na strani teh izkoriščanih 
delovnih ljudi in jim vlivala vzpod
budo in vero v lepšo bodočnost.

Leta 1940 je bil prvi množični 
sestanek organizacije SKOJ na Ko
čevskem na Trati v hiši tovariša 
Jenka, ki je bila ravno v gradnji. 
Kolikor se še spominjam, so bili 
navzoči: Albin Videnič iz Željn, 
Franc Vidic in Nace Novak iz 
Šalke vasi, Rajko Jenko, Viktor 
Dombi, Stanko Gazvoda in jaz z 
Rudnika, Franc Ožbolt iz Črnega 
potoka ter neki pleskarski pomoč
nik iz Kostelske doline. Na ta se
stanek je prišel tovariš Dušan 
Bravničar iz Ljubljane, ki je tudi 
sklical ta sestanek. Bravničar nam 
je orisal ves gospodarski in poli
tični položaj tedanje Jugoslavije, 
kakor tudi fašizem, ki je v tistem 
času osvajal državo za državo, či
gar nevarnost je pretila tudi nam,

zato se je bilo treba nanjo pripra
viti. Kasneje je bilo še več takih 
sestankov, na katere smo povabili 
simpatizerje SKOJ. Število članov 
SKOJ je začeto po V. konferenci 
KPJ zelo močno rasti. Nekako v 
začetku leta 1941 je bil pri tova
rišu Videniču v Željnah spet večji 
sestanek SKOJ, na katerem je bil 
na programu tudi študij »Resolu
cije V. konference KPJ« poleg 
ostalega dela sestanka, na katerem 
smo se pogovorili o akciji z letaki 
in napisi, ki se je izvedla nasled
nji večer. Skrbna stražarja tega 
našega sestanka sta bila oče in 
mati Albina Videniča. Opazila sta 
takoj žandarmerijsko patrolo, kČ 
je prišla v vas in nas opozorila, da 
smo se pravočasno umaknil; iz hiše 
v gozd, ne da bi nas žandarji opa
zili. Žandarja sta tudi res prišla 
k Videničevim v hišo in nekaj ča
sa v hiši tudi posedela. Vsi smo v 
strahu pričakovali aretacijo Albina, 
kajti v hiši je bito prav tedaj vse 
polno ilegalne literature in leta
kov, katere smo potem odnesli 9 
seboj. Vendar se je srečno konča
lo, ker sta žandarja odšla, ne da 
bi delala preiskavo, zapisnik sta 
napravila pozneje na koncu vasi- 
Tako smo se te nevarnosti rešili-

(Koriec prihodnjič)


